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Příloha č. 1 Klub seniorů 2 

V
1
: Má diplomová práce s názvem „Analýza současných forem a metod vzdělávání seniorů 

v České republice“ se zabývá možnostmi vzdělávání seniorů.  Ze současných vzdělávacích 

institucí jsem si vybrala kluby seniorů. V nich probíhá empirická část, jejímž cílem je zjistit, 

zda nabídka vzdělávacích institucí ve vybraných městských částech Prahy, které v současnosti 

poskytují seniorům příležitosti ke vzdělávání, je vzhledem k jejich potřebám a zájmům 

dostatečná. Předtím než začneme, musím se Vás zeptat, zda souhlasíte s rozhovorem a jeho 

nahráváním na mikrofon v mobilním telefonu? 

R
2
: Ano, samozřejmě. 

V: Tak já bych se chtěla zeptat, jsme tedy v klubu seniorů Týnská nebo v Domě 

s pečovatelskou službou a tady je teda klub seniorů? 

R: Tak ano. Je to vlastně Dům s pečovatelskou službou a i prostory tady zde fungují pro 

seniory Klub seniorů. Zúčastňovat se může kdokoliv z Prahy 1. Nejsou to jenom obyvatelé 

tady toho domu, ale jsou to, jak my říkáme, z terénu obyvatelé Prahy 1, sem dochází a 

zúčastňují se různých aktivit. Ale právě že organizace Středisko sociálních služeb má hodně 

budov a je to hodně obsáhlá organizace jednak na počet klientů a na počet personálu, tak 

vlastně ty kluby fungují i jinde, v jiných prostorách, ale tak aby to bylo trošku rozmělněný a 

třeba ti, co bydlí blíže tady, anebo jim vyhovuje nebo nebydlí i blízko, třeba zrovna bydlí dál, 

ale vyhovuje jim tady ta skladba, tak si chodí sem. Ale podmínkou je, že to musí být senioři 

z Prahy 1, protože nás, to je příspěvková organizace, nás jako dotuje městská část, úřad 

městské části Prahy 1. Takže všechno, co se děje, tak je to pro seniory z Prahy 1. Tak teď 

vlastně před dvěma lety se ještě otevřel, protože seniorů teda přibývá, tak před dvěma lety se 

otevřel ještě úplně novej klub, který není v žádné DPSce, ale je to samostatný prostor, v té 

Haštalské. Je to tam tedy moc pěkné prostředí a je to vlastně vyloženě určený pro ty klubový 

činnosti. Jo, protože ono tady, zase v těch DPSkách, se to musí trošinku zohledňovat taky 

obyvatele, aby nebyli rušeni taky jo. Takže má to svoje pravidla všechno. 

                                                           
1
 V = výzkumník 

2
 R = respondent 
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V: Hmm. A Vy tady vedete ten klub seniorů nebo co je Vaší náplní práce. 

R: No, tak já mám kumulované zaměstnání, takže dá se říct, že ano, že tady v té Týnské to 

vedu. 

V: Jako celý ten Dům s pečovatelskou službou? 

R: Ne, ne, ne. To je zase sociální pracovnice jmenuje se koordinátorka pečovatelské služby. A 

ta vlastně tady zabezpečuje pro ty obyvatele tu pečovatelskou službu. Takže koordinátorka jo, 

to já nejsem. Já jsem přes ty volnočasový aktivity, tedy dá se tomu říct koordinátorka tady pro 

Týnskou. 

V: Ano. Dobře. No a jaké aktivity se tady provozují? 

R: Hmm. Tak je taková široká nabídka, tak když to vezmeme třeba od pohybových, tak 

samozřejmě je to cvičení, většinou je to teda jednak různé formy. To znamená cvičení na 

židlích, potom takoví zdatnější mají možnost chodit za, máme tady lektorku tady v tělocvičně 

vždycky v úterý a to vlastně už je pro takoví ty zdatnější nebo také mohou ještě docházet do 

fitness v Kotvě. 

V: Aha. Tam mají nějaké zlevněné vstupné? 

R: No mají to zdarma. 

V: Zdarma, ty jo, tak to je úžasný. 

R: Takže to je vlastně ta pohybová. Potom teda, co se týká dalších, tak jsou, tady v učebnách 

se schází konverzace anglická, jiná skupina francouzská, třetí skupina německá. Takže tyhle 

jazyky, potom každý den funguje vlastně ta počítačová výuka, začátečníci a pokročilí. Také 

mají senioři z Prahy 1 možnost, pokud potřebují, tak mohou jít tady na ten internet taky. No, 

ale musí se domluvit dopředu samozřejmě, aby to nerušilo tu výuku a tak dále. Všechno se to 

koordinuje. No, potom tady máme velice aktivní skupinu jako poezie, oni mají název Týnka, 

protože jsou v Týnské ulici. Takže poezie, no a to jsou senioři, kteří mají blízko k literatuře a 

takhle. No a vždycky si udělají takové pásmo, si to trošku nacvičí i s přednesem a potom mají 

vystoupení ve Viole pod záštitou paní Táni Medvedcké. No a je to velice hezké vždycky, 

protože mají tam doprovod na nějaký nástroj, většinou na klavír, no a oni do toho recitují. Tak 

třeba jsme měli, vlastně si vybrali verše, třeba pana spisovatele Pavla Vrány, a tak se nám 
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podařilo, že se také zúčastnil. No a líbilo se mu to, že to dámy jako pěkně podaly. No tak 

takový krásný zážitky senioři prožívají. Potom tady máme hodinky s hudbou, to je vlastně, 

dříve se to nazývalo muzikoterapie, ale nesmí se to používat, protože je to terapie v tom slově 

a podle ministerstva to mohou požívat pouze lékaři. Takže jsou to hodinky s hudbou, hodinky 

s hudbou taky krásně fungují, prostě tahle skupina zase má blízko k hudbě, používají se tam 

různé metody jako uvolňovací, prostě vytváří se pozitivní psychika. Taky jezdí na výlety, teď 

jedna ta seniorka měla zlatou svatbu, tak se jí tam zazpívalo na Staroměstské radnici, takže 

opravdu to mají bohaté a žije to. Pak tady chodí velká skupina brydžistů, hrají brydž, jsou tam 

i devadesátileté seniorky, to jsou ženy tam, co dosáhly toho věku. Jako je to, všechny skupiny 

jsou míchané, ženy i muži. Někde převládá více mužů, někde ženy, tak jak prostě to je. 

V: Máte i převahu mužů, převládají někde muži? 

R: No, ano. To jsou třeba karetní hry Taroky, ještě chodí hrávat Taroky a to je ryze pánská 

skupina nebo potom, ale to je mimo Týnskou, je pánský klub, taky tam hrají nějaké karty, to 

je v Benediktský. Takže senioři z Prahy mají opravdu velký výběr, mohou klidně chodit do 

Haštalky, mohou klidně chodit do Benediktský, mohou klidně chodit do Tomášský, kdekoliv. 

Potom ještě teda, abych na něco nezapomněla, takže pohyboví jsme říkali. A vy chcete 

vyloženě, co tady v té Týnské, že? 

V: Ano. 

R: Potom teda jsme říkali ty jazyky, počítače, brydž, Taroky, to je pánská skupina, pak ty 

hodinky s hudbou, potom procvičování paměti, tak to taky vede paní inženýrka. Takže tam 

prostě procvičují. V každé té skupině se nachází opravdu nějaký devadesátník. 

V: Hmm, úctyhodný věk na to být takhle aktivní. 

R: No, a ještě abych nezapomněla na něco. Jo, pétanque, tak to chodí hrávat samozřejmě, 

nejdříve to hráli improvizovaně, když začínali, tak hrávali tady, ale to byl jenom začátek 

krátkodobej. Pak se jim domluvila vlastě hala, takže přes zimu chodí do haly a přes léto 

vlastně hrají na Lanové. Taky mají různé turnaje, zúčastňují se, mají trenéra, taky jsou 

aktivní. Pak tady máme turistickej kroužek, tak ty taky prostě chodí. Že jo třeba někdo se 

zapíše, pak ale prostě řekne, no tak tohle já bych nezvládl, tohle je náročný, takže tentokrát 

nepůjdu, půjdu až příště. Prostě je to na každém seniorovi, jak si zvolí, individuálně. Není to 

jako povinný, jo. A taky třeba jedou jednou do roka, jedou prostě mimo Prahu, třeba byli na 
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Lipně, jo prostě mají takový cíle. No ty hodinky s hudbou byli třeba v Litomyšli v minulém 

roce, protože zrovna bylo výročí Smetanovo, tak to měli hezký, to počasí jim vyšlo, přijeli 

spokojený. Opravdu jako aktivně žije to. No. 

V: Tak ten turistický kroužek máte na mysli, že se koná tady po Praze? 

R: No, většinou ano, samozřejmě, ale i vyjíždí třeba za Prahu, záleží, jak oni se domluví, to už 

si dělají sami, kam se jim to líbí nebo co by chtěli vidět, jo. To už já jim neorganizuju, to si 

organizují takhle sami. No a potom jsou také mimořádné aktivity, to znamená, že třeba jsme 

měli teď na konci minulého roku jsme tu měli Japonce, skupinu Japonců, kteří vlastně nám 

předvedli ty klasické tance japonské národní. Dokonce jsme tady měli jednu, která tam je 

vážená osobnost, která to ovládá. Pak jsme tady měli ještě soubor kaligrafistů, měli i ty svoje 

bubny, takže měli i svoje kostýmy, takže bylo to takový opravdu moc hezký. No oni vlastně 

nám to udělali, oni potom další den měli vystoupení v Obecným domě. Takže, no, tak bylo to 

moc hezký. Takže oni mají ještě takové mimořádné. Nebo sem chodí děti ze ZUŠky, 

umělecké školy, a vždycky dělají koncert, dvakrát až třikrát do roka. Mimo to míváme tady 

profesionály taky ještě, v rámci těch hodinek s hudbou sem nám chodí jak profesionálové, tak 

ještě studentky z konzervatoře a že to je takové zpestřené, že to není prostě jenom poslech 

pasivní, prostě se to střídá všelijak ty metody. A i třeba prostě z těch profesionálů Nouzovští, 

to je taky hodně známý, ta Kristýna Nouzovská, ona teda se jmenuje Fialová, provdaná 

Nouzovská, to je známá violistka no a manžel její. Potom tady máme kombinaci buď 

s basama nebo někdy trumpetisty, saxofonisty, prostě takhle jo, že mají i tohlecto. Potom, 

ještě abych na něco nezapomněla, samozřejmě mají možnost výběru divadel, mají to 

dojednané s určitou slevou, takže mohou si vybrat, na co půjdou. Ty slevové jsou označeny 

v tom programu, v té nabídce. 

V: A nějaké přednášky? Občas mívají třeba od policie nebo… 

R: Jo, bude se konat právě v březnu, v minulým roce taky byla, takže tak jako o té 

bezpečnosti a o těch Šmejdech, taky to probíhá. Nebo třeba pan doktor přírodních věd promítá 

třeba kytičky, horskou květenu, jo, povídá k tomu, přednáší. Má to zpestřený i obrázky, 

diapozitivy, to promítá, tak prostě různě, různorodý no. A pak ještě tady dělají módní 

přehlídku seniorky, to bývá v létě. Potom ještě mají možnost, ale to je pro celou Prahu 1, to je 

pro všechny, to není jenom pro Týnskou, že mají možnost jet na tábor seniorů, takže vlastně 
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už byl třikrát, třikrát už se konal, tři roky po sobě. Je to trošku novum vlastně před třemi lety. 

Takže tábor seniorů, takže tam mají zajištěný program, tak jak to bývá na táborech. No 

vždycky ta lokalita se mění. Mají to taky jako dotovaný městskou částí, ale trochu si musí 

přispívat sami samozřejmě, to ano, nemají to zdarma. Takže taky krásný. Co ještě? No výlety 

takhle, výlety za poznáním taky mají, ale to organizuje z úřadu jeden člověk, takže taky jezdí 

za poznáním české země. 

V: Když jste se dostala k tomu financování, tak senioři tady něco platí nebo… 

R: Ne, ne, ne. Neplatí nic. Mají to vlastně zdarma. Pouze samozřejmě když chtějí jít do toho 

divadla, kde mají zlevněné vstupné, tak tam si musí doplatit, že třeba místo tří stovek zaplatí 

sto korun. 

V: Rozumím. 

R: Nebo když jedou na ten tábor, tak zase to mají snížené náklady, neplatí je celé, ale určité 

procento musejí uhradit. 

V: Ale tady teda dochází zdarma, nemusí platit žádný příspěvek? 

R: Ne.  

V: A vy jste financovaní z Prahy 1? 

R: Ano. 

V: A když teda jsme u toho, tak vy se nějak scházíte s tím sociálním odborem nebo s tím, kdo 

to má na starosti. Že byste třeba potřebovali nějak dovybavit nebo nějak… 

R: No tak to se řeší, tady vlastně v každé organizaci máte posloupnost. Je tady paní ředitelka, 

takže my máme porady, na poradách samozřejmě řekneme, tohle by bylo, takhle, tohle. No a 

paní ředitelka potom vlastně komunikuje s úřadem. Potom mají že jo, to je zase pro všechny 

tady z Prahy 1, tak mají ples na Žofíně, zrovna teďka čtrnáctýho, takže mají to opravdu 

hodně, hodně bohatý ve srovnání s jinými městskými částmi Prahy a nebo i s venkovními, ta 

Praha 1 toho má opravdu hodně, hodně. Pak ještě tady máme čtení píšících seniorů, to 

znamená jako že, máme tady pár seniorů, kteří píšou, tak potom jsou tady dny, kdy vlastně to 

čtou pro zájemce. Vlastně takhle jedna seniorka měla takhle povídky a potom Praha 1 jí to 

vydala. 
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V: Ty jo. 

R: No. A není sama. Máme tady potom nejméně ještě dva, tady v Týnský jedna paní píše a 

má toho ducha takovýho. Jo že třeba byly hodinky s hudbou, byly tady pianistky 

z konzervatoře a já jsem si říkala, co ona tam jako, jak kdyby tam psala nebo něco a ona 

napsala hned verše. Fakt nádherný. Tak jsem to potom dávala, s jejím svolením samozřejmě. 

V: No úžasné. A myslíte si, že se zajímají lidé z úřadu o ty seniory? 

R: Určitě. Z Prahy 1 jako hodně, hodně. To ještě třeba chodí ze sociálního odboru, vedoucí 

sociálního odboru, chodí navštěvovat různě, podívá se, nebo je sama zvědavá jo, tak se podívá 

o čem to je, co to jako je, prostě a vidí, jak je to v praxi. Mají zájem, pan starosta taky. Mají 

zájem, mají. 

V: Hmm. A co senioři samotní, líbí se jim tady? 

R: No jako jinak by nechodili asi, že. No určitě. Sice nemají rádi nějaký změny, ten věk už to 

tak jako obnáší, oni už to mají zajetý. Ne všichni, ale ti hodně pokročilí, ty si už tak jako 

zvyknou, že je to tak a tak. Ale to je určitá část, někteří ještě přijímají určité změny nebo i 

sami vyhledávají nějaký podněty další nebo takhle, navrhuje. 

V: A co se jim teda líbí? Asi ta pestrost, předpokládám, protože to nebude všude. 

R: Tak kdybyste se zeptala těch třeba, co chodí na pohybový aktivity, tak Vám budou říkat, že 

to je to nejlepší. Protože oni si to sami volí, kam budou chodit, že jo. 

V: A můžou chodit na víc? 

R: Můžou. To je na nich, když chtějí chodit na pět, ať chodí na pět. To co zvládnou jo. Co si 

vyberou, to mají. A prostě že jo, každý je jinak zaměřený a každý bude prostě, protože to tak 

vnímá, chválit to svoje. Ale i v průběhu roku se stává, oni se přátelí, povídají si a ta řekne: „jé 

tak já taky“ a přijde zas tam, kam ještě nechodila, začne chodit tam. Prostě takhle. Vznikají i 

přátelství samozřejmě, no poznávaj se. 

V: Hmm. No a něco, co by jim chybělo? 

R: Co by jim chybělo? No tak samozřejmě svým způsobem se i doplňují ty pomůcky. Teď 

třeba dostali míče, zase na tu pohybovou. Tak jako, co by jim chybělo tady, jako neslyším nic, 
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že by vyloženě chybělo. To třeba že by chtěli, jsem slyšela před koncem roku, ohlasy že by 

chtěli, aby to fungovalo delší dobu. To znamená, já nevím, třeba počítače, to má určený 

skupina od tehdy do tehdy, pak zase skupina takhle, no a jsou tam třeba menšinové hlasy, ale 

jsou, že by to chtěli jako delší. No tak prostě organizačně tak, aby mohli přijít ještě jindy, aby 

se teda nasytili, nebo mohou přijít i ve volnejch hodinách. No reaguje se samozřejmě, ty 

připomínky my je vítáme, připomínky nebo návrhy nebo náměty. I třeba na těch táborech, 

tam jednou bylo, že byli v chatkách, sice se sociálním zařízením, ale že ty chatky byly hodně 

roztahaný a že ty poslední to měli daleko do té budovy na jídlo a na programy, takže to 

připomínkovali. No tak potom se zas hledala jiná lokalita, kde prostě se to zohlednilo, kde 

bude i tahle stránka vyhovovat. 

V: Takže dávají to najevo takhle, že vám to řeknou? 

R: Jo, jo, určitě. Tam vždycky v každé skupině se najde taková vůdčí osoba, která to řekne. 

Ale my to vítáme, protože chceme, aby to bylo pro ně a sloužilo jim to. 

V: A nějaké třeba dotazníky jste nedávali? 

R: Dotazníky jako takové nedáváme, ne, ne, ne. Protože oni když chtějí, tak… To jsou ještě 

prostě funkční lidé v tom věku, tak oni klidně buď to řeknou mně, nebo když přijde starosta, 

když se baví, tak v tom rozhovoru si vzpomenou na něco, tak se zeptají. Jo, nejsou to třeba ani 

tak náměty, ale spíš chtějí něco vědět nebo… Ne dotazníky nedáváme. 

V: A Vy osobně byste věděla, měla nějaký nápad, co vylepšit? 

R: Říkám, ta Praha 1, to je tak opravdu velká nabídka a já si myslím, že důležité je o co oni 

mají zájem a zatím se neozývá nic, co by tady nebylo. Oni, ještě teda takhle, ještě tady bylo 

tai-chi, ale to už oni potom nezvládali jakoby to pokročilí. Byla tam třeba ojedinělá paní, která 

to zvládla, takže mohla potom pokračovat vlastně dál, ale mimo, a ta skupina už nechtěla. 

Takže… 

V: Reagujete na jejich potřeby? 

R: No, no. Tak, co by se mohlo, co nás napadne, tak to třeba dáme na výběr, ale když nikdo 

nemá z těch seniorů zájem. Třeba jsme měli nějakej dramatickej kroužek, taky byl nápad, ale 

nikdo prostě. Ale mají toho opravdu hodně a jsou vyslyšeni, reaguje se na jejich podněty, 

připomínky. 
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V: Hmm. A vy máte přehled o dalších vzdělávacích institucích pro seniory? Určitě o těch 

klubech, předpokládám, když to je v rámci jedné organizace. 

R: No, to ano. V rámci jedné organizace, ale i mimo, třeba tady ta Elpida nebo další mají 

šikovný. Tady to je prostě to, že to musí být senior z Prahy 1. My samozřejmě, když víme, tak 

jim taky dáme nabídku, že třeba můžete nebo i oni sami si předávaj informace nebo to 

řekneme před tou skupinou, že třeba tam je hezká výstava, že stojí za to se jít podívat. Takže 

řekneme to, dostanou informace a je na nich, jestli si zvolí a půjdou samostatně nebo 

s kamarádkou nebo s kamarádkama, takže dostávaj i takové různé informace o dění mimo 

kluby. 

V: Takže si myslíte, že je tady toho dost pro ty seniory?  

R: Hmm. Ještě takhle, protože ještě dostáváme právě z fakulty nebo z katedry dostáváme 

nabídku, jak je to vzdělávání celoživotní, tak dostáváme nabídky, takže informujeme, kde se 

mohou přihlásit, dostanou materiály, takže i tak jako. Ale to my už nezaštiťujeme, ale 

poskytujeme i informace takového druhu. Nebo plavání, oni ještě dostávají takové abonentky, 

mohou chodit plavat do AXY. 

V: A to je zadarmo nebo za to něco platí? 

R: To mají zadarmo. Mají toho opravdu hodně. Nabídka široká. 

V: Takže myslíte, že nějaké aktivity tady nechybí? 

R: No, říkám, to bysme mohli vymýšlet, různé aktivity se mohou vymyslet, ale jde o to, aby 

byl o to zájem prostě. Nemá cenu něco otvírat, když tam nikdo nechce. Takže pokud vznikne 

skupinka, která by chtěla, tak určitě se to uskuteční, zorganizuje. Ale my právě jedeme na té 

linii, aby to pro ně bylo, aby to fungovalo, aby to nebylo jenom něco jako na papíře. Aby 

prostě to žilo. 

V: Ještě teda poslední, Vy jste říkala všechny ty aktivity, kterých je spousta, ale pak jsem 

koukala, že máte i takové to posezení u kávy, funguje to tady? 

R: Funguje, samozřejmě oni tady, oni se znají, různě se to prolíná ty skupiny, protože ti chodí 

tam, ti zase tam a tam a tak různě. A teď oni taky slaví narozeniny nebo před Vánocemi si 

chtějí udělat posezení nebo pétanque má valnou hromadu, tak budeme mít tady valnou 
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hromadu. No a to mají vždycky s občerstvením. Takže ať už jsou to narozeniny nebo…, ale to 

si hradí jo to občerstvení, to není zdarma, to už jako ne, ale mají tu možnost se tady scházet. 

V: Tak jo no, chcete ještě něco doplnit? 

R: Já myslím, že jedině kdybyste se chtěla na něco zeptat. 

V: Možná ještě propagace? 

R: Propagace jsou vlastně na internetu. Teďka takoví ti zdatnější si vyplní formulář, pokud to 

chtějí posílat a mají internet, tak to dostávají, přímo tak jako servis, jo, pak vlastně na 

webovkách se to aktualizuje, pak je to v papírové formě a pak vlastně ústní forma. 

V: A to máte někde vyvěšený? 

R: Ano. Takže tady (ukazuje na stěnu na chodbě) máme nástěnku, to jsou ty aktuální. Taky 

spoustu dostávají ústně, každé skupině se to řekne nebo přes tu vůdčí osobu tam ve skupině. 

V: Tak jo, tak za mě je to všechno, tak moc děkuji. 

R: No za málo.  
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Příloha č. 2 Klub seniorů 3 

V: Má diplomová práce s názvem „Analýza současných forem a metod vzdělávání seniorů 

v České republice“ se zabývá možnostmi vzdělávání seniorů.  Ze současných vzdělávacích 

institucí jsem si vybrala kluby seniorů. V nich probíhá empirická část, jejímž cílem je zjistit, 

zda nabídka vzdělávacích institucí ve vybraných městských částech Prahy, které v současnosti 

poskytují seniorům příležitosti ke vzdělávání, je vzhledem k jejich potřebám a zájmům 

dostatečná. Předtím než začneme, musím se Vás zeptat, zda souhlasíte s rozhovorem a jeho 

nahráváním na mikrofon v mobilním telefonu? 

R: Ano určitě, vždyť proto jste tady. 

V: Jaká je vaše pozice a jak jste se dostala k této pozici? 

R: Asi před sedmi lety jsem jednou otevřela Pražskou Pětku, tam bylo jako že Svaz 

postižených civilizačními chorobami zve do Beskyd, mě to zaujalo, že jsme tam s klukem 

taky jezdívali, no tak jsem zavolala a nějak to bylo, že je to obsazený, no a já jsem říkala, 

jakej je to hotel, já se podívám na internet. A ta paní říkala: „Jé, vy jste taková šikovná, vy 

byste se nám hodila do výboru.“ A já jsem říkala: „No, uvidíme, uvidíme.“  Tak jsem se 

radila s mým synkem, tak jsem říkala, že oni mi nabízeli, ať jdu do výboru a jestli mě to 

zaujme, tak jo, tak asi pudu. No, tak do těch Beskyd jsem jela, do toho výboru jsem šla. Jako 

já mám ráda divadla, tak jsem hned začala hledat divadla, ale oni už na mě ušili hospodářku, 

to jsem ani dělat nechtěla. Mě to bavilo jenom, co si vyberu já, já jsem si to chtěla užívat. No 

pak jsem teda dělala tu hospodářku a pak paní odešla, odstěhovala se do jiného města, tak to 

na mě vlastně zbylo. A já jsem to chtěla dělat. 

V: A to byl jaký výbor? 

R: No, toho SPCCH našeho jo. 

V: A tady to už děláte jak dlouho? 

R: Sedmým rokem. Nejdříve tu hospodářku a teď dělám čtvrtým rokem tu předsedkyni. 

V: A vy tady máte na starosti ten klub seniorů na Barrandově? 



XI 

 

R: No, my máme činnost rozličnou. Máme dva kluby. Klub seniorů Barrandov, jednou za 

čtrnáct dní ve středu jsme tady a ob týden, sudá lichá, jsme ve čtvrtek na Královský louce. To 

je nízkoprahové zařízení CSOP. Tam jsme byli první, co jsme tam zahájili tu činnost, ale teď 

už je tam hodně různých aktivit, různých skupin. Teď jsme jedni z šesti nebo tak nějak 

uživatelů toho klubu. Zrovna včera jsme tam měli setkání a to jsem si tam pozvala pána, který 

nám předvedl vozíky pro seniory. No a půjčí nám to na ten veletrh v Letňanech, jak tam bude 

ten veletrh FOR SENIOR, že někteří by to nezvládli, tak by se projeli tím vozejčkem. Taky 

jsem zařídila, že jdeme do senátu na konci měsíce. To chodíme od spřátelený organizace Po 

mozkový mrtvici a oni pořádají každoročně v senátu konferenci a jsou tam lékaři z Kladrub, 

je tam i Škromach a takhle. Prostě je to pěkný dostat se do senátu a sedět jako senátor. Takže 

už tam jdeme podruhý. A pak jsme dostali od radnice nabídku na dopravní konferenci, tak to 

jsem říkala, tak to nás jde deset lidí a to jdeme do dopravní průmyslovky u Vozovny Motol. A 

divadla, protože to je moje hobby. Teď máme možnost do městských divadel pražských za 

padesát korun, tak asi čtyři ty představení jsem zrovna vypisovala.  

V: A to máte od toho CSOP nebo z radnice? 

R: No, všechno jako já dostávám nabídky, protože jsem v katalozích jako vedoucí klubu tý 

Královský louky a toho Barrandova a předsedkyně SPCCH, takže dostávám spoustu e-mailů 

nebo telefonních nabídek na všechno možný. Ať je to muzea, kultura, divadla. A už mi volají 

přímo slevy. Už mi nabízej přímo slevy pro seniory i pobyty všechny různý, hotely mi píšou. 

Oni si to vyhledávaj, takže dostávám nabídky z celý republiky i ze Slovenska. I takhle občani 

mi volaj, protože už jsem taková známá, tak třeba chtěj něco poradit, já je odkážu, kde to na 

radnici je. 

V: Tak to máte širokej záběr.  

R: Jo, to opravdu mám.  

V: No a jaké ty aktivity se tady provozují? 

R: Co provozujeme. Tak my jsem původně, šest let, jsme chodili do fitcentra na cvičení, ona 

nám to platila Taťána Kuchařová, ale už to skončilo, protože to dostal jinej majitel a změnily 

se ceny, takže už to pro ni bylo nezajímavý.  

V: A tam jste chodili na organizovaný cvičení? 
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R: Na organizovaný cvičení, na Power Plate, na přístroj Power Plate. Oni to teďka používaj 

v podstatě na hubnutí, ale tehdy to byla taková novinka, která sem přišla z Ameriky, Taťána 

Kuchařová se o tom dozvěděla, tak jak by to působilo na seniory. Ale k žádnýmu výzkumu 

nedošlo, děvčata tam chodila, dokud to šlo, a potom jsme měli přístup do bazénu. Prostě ten 

den těch osm, co nás chodilo na to cvičení, tak jsme mohli všechny patra, kam jsme chtěli. 

Ale teď to skončilo. Ale hledáme další cvičení a to už je zase v jednání.  

V: Já jsem koukala na nástěnce, že taky máte nějaký cvičení.  

R: No to dává radnice tady. Protože toho je víc, ještě mají tu Prádelnu, to je takový hlavní, co 

radnice podporuje, pak mají kulturní klub Poštovka, to se teďka spojilo s Porthajmkou, tam 

teda pracuje můj syn, který je radní pro kulturu a dopravu. Takže je tady několik výrazných 

klubů. Ale Královská louka ta je nová, asi dva roky. A tady jsme tři roky. Taky jsme to 

zahájili a vymysleli my. Tady je detašované pracoviště sociálního odboru, takže já jsem byla 

v kontaktu s tím sociálním odborem hodně, jsem v jejich pracovní komisi komunitního 

plánování. Už třetí volební období, už za Jančíka.  

V: No dobře. A co teda tady máte? 

R: Běžně se tady scházíme. Původně jsme to založili s účelem, že buď by se tady konalo 

nějaký pravidelný cvičení, třeba jóga, ale k tomu nedošlo, my jsme to neměli ihned 

k dispozici, byly tady i jiný akce, se to využívalo. Teď už to máme čistě pro sebe a rada 

radnice nám to pronajala za korunu ročně. A teď sem chodí málo ty pracovníci. Jednou týdně 

sem chodí za čtrnáct dní pracovnice CSOP, jestli třeba někdo z tý sociální oblasti, z tý 

pomoci. Jednou za čtrnáct dní sem teď chodí, tady sedí pracovnice sociálního odboru. Zase 

sociální záležitosti, jestli občani nějaký mají. A nahoře je infocentrum, ale to je jiný 

samozřejmě. Tak něco mně navoďte, co bych Vám ještě řekla. 

V: No, tak máte tady tu angličtinu. 

R: No, v pátek tady máme tu angličtinu. Původně teda to bylo, jako že já jsem chtěla dělat 

kroužek ručních prací. Protože s tím jsem měla zkušenosti a dokonce jsem sehnala lektorku, 

jenomže oni ty naše lidi už jsou ve věku, kdy se na to podívaj a už to nědělaj. Jo rozumíte? Už 

ty rukodělný věci, řeknou, že je to pěkný nebo tak, ale k tý činnosti jsme je nerozhoupali. I 

když jsme chtěli přivést stroj nebo tak. Oni se rádi na to podívaj, poslechnou, ale oni jsou tady 

u nás spíš naladěný na to povídání. Oni jsou nevypovídaný z domova, takže i ta angličtina 
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probíhá v duchu, jak já říkám, že my jsme přátelé anglického jazyka. I zpívám s nima teda jo. 

Oni třeba nechtěj: „A proč? Já nechci zpívat.“ Tak jim říkám, že si právě zamilujou tu řeč tím 

zpíváním. Že tím k tomu najdou ten vztah. Takže takhle na nich furt pracuju. Takže v pátek 

tady máme tu anglinu, ruční práce se nakonec nevyvinuly, i když byly hokusy pokusy. A my 

ve čtvrtek většinou začínáme, že od jedné hodiny jsou tam zelené čtvrtky od radnice na 

Královský louce, tak tam ty naše lidi choděj, pak to máme od půl třetí pro nás. Tam řešíme 

nějaký ty organizační věci, divadla, kam půjdeme, třeba já tam nabízím nějaký cvičení, co mi 

kdo nabídnul, no tu kulturu a rekondiční pobyty. Vybíráme peníze, povídáme, dáváme 

informace. Jako včera jsem dávala informace o těch pobytech, protože už se to blíží. V šestým 

měsíci jedem na Šumavu a v devátým do Jeseníků. Tak to nás čeká. To je pravidelný. Gró tý 

činnosti je, aby ty lidi byli samostatný, aby je to učilo samostatnosti ve všech směrech, aby si 

to dovedli zařídit a tím pádem byli soběstační. Na to je to zaměřeno, tím pádem to 

vyvrcholuje těma rekondicema a jednu z nich podporuje ministerstvo zdravotnictví, 

dostáváme peníze a prostřednictvím centra služeb, našeho jakoby metodického nadřízeného. 

V: Takže tam máte nějaké cvičení na těch pobytech? 

R: Jo, jo. Klasika, která se jede. Ranní rozcvička, to je oblíbený, i když na tom ozdravným to 

není tak nutný, ale mi to dodržujeme. Máme placenou cvičitelku z Uherského Hradiště, která 

už s námi jezdí taky čtvrtým rokem. Pak se cvičí dopoledne a to jsou rozdělený do skupin 

podle výkonnosti. Ti co už na tom nejsou nejlépe, tak cvičí na židlích, to je takový volnější to 

cvičení na židlích a ty zdatnější cvičej na žíněnkách na zemi. A odpoledne to samý, to jsou 

rozdělený do třech skupin podle výkonnosti. Některý jsou hodně běhaví, některý takoví 

středně a pak takoví kolem tý chalupy.  

V: Jasně. Takže tohle máte dvakrát ročně? 

R: Tohle máme dvakrát ročně. 

V: A pak máte ty akce, který jste mi ukazovala? (leták plný akcí) 

R: Jo to Vám můžu dát. 

V: A na ty akce chodíte společně? 

R: No, některý se přihlásej, některý ne. Jako je to i v Pražský pětce, a takhle získáváme i další 

členy. 
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V: Tak to máte hodně akcí? 

R: Ano. Jednou týdně se scházíme tady nebo na tý Louce a krom toho jsme udělali tady ty 

akce. To cvičení zatím padlo, choděj individuálně. No a na těch ozdravňákách a rekondicích 

na obou akcích bude bazén. Na tý Šumavě bude k dispozici bazén s protiproudem a v tom 

Rýmařově to je hotel, který má aquacentrum svoje. My tam budeme mít celej hotel pro sebe. 

Většinou to takhle vybírám. Na tom Slovensku to taky bylo s rehabilitací. Jo a ty rekondice 

jsou pod lékařským dozorem, že tam musíme brát lékaře, kterej tam je s náma a povinně ten 

cvičitel, to je povinný.  

V: To je povinný od toho ministerstva zdravotnictví? 

R: Ano. Ty mají určitý parametry, který se musej dodržovat, taky i kontrolujou. Tentokrát 

jsem neunikla a dokonce jsem měla i ekonomický audit. A protože jsme podporovaný radnicí, 

tak nás i kontroluje radnice. Já žádám pravidelně o granty, teď pravidelně o tři granty na 

činnost a na ty jednotlivý rekondice a radnice nám přispívá na dopravu. Jo je to prostě daný, 

že je to na dopravu, na autobus a na výlety. 

V: A tady ty akce (na letáku) jsou všechny v Praze? 

R: No, a ještě jsem tam šoupla i ty výlety a rekondice. 

V: A na ty výlety mimo Prahu jezdíte jak? 

R: No jedině autobusem, to máme od toho města. Zásadně je to tak, že doprava je zařízená, 

vždycky je to celodenní strava. A máme tam klubovnu, protože večer třeba se scházíme, 

nějaký povídačky, černý hodinky a podobně. A to cvičení, musíme tam mít prostor na to 

cvičení. 

V: No a když jste mluvila o tý radnici, tak Vy se nějak scházíte se zaměstnancema sociálního 

odboru? 

R: Jo. Já je zvu na všechny naše aktivity výrazný. Třeba když je jednou do roka schůze, tak 

tam je zvu. V loňským roce jsme tam měli dva členové zastupitelstva. Zrovna jsem pozvala 

toho svého synka, protože on už dříve s naší organizací spolupracoval. No běžně je zveme. 

V: A říkáte jim třeba nějaký svoje připomínky? 
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R: No, to říkáme, ale oni ty lidi se nějak, neřekla bych, že jsou nějak aktivní v tý věci. Oni 

spíš jsou rádi, že třeba někdo přišel a neřešej to, že by něco kritizovali nebo tak nějak. 

Nepřistupujou k ničemu kriticky. 

V: Myslíte ty lidi, co sem chodí, ti senioři? 

R: No. Určitě bych řekla, že nevystupujou kriticky. Oni to berou, oni spíš ty senioři vymetaj 

všechny ty akce, kde je občerstvení. 

V: A nemají třeba připomínky, že by jim něco chybělo? 

R: Ne. To musím já z nich vydolovat. Ty aktivity všechny, když jim to nadnesu, přinesu, tak 

oni hned řeknou ano. Předloni jsme měli na parníku, bylo to se zpěvem, bylo to od divadla 

Broadway a oni to organizovali fanoušci Mariána Vojtka, takže to bylo s Vojtkem, no tak to 

jsme byli na lodi. A v loňském roce jsme byli taky na lodi a to bylo od našeho centra služeb 

v Karlíně a já jsem tam přivedla i zpěváka, který tam vystupoval. Ale to samý. Oni se hlásili a 

říkali: „Jé já tam půjdu. Tak já přijdu až na tu loď.“ Já jsem říkala, že to ne, že podmínkou je, 

že se před tím musí s holema na vycházku, Nordic walking a za odměnu je ta loď. 

V: A to vy organizujete i ty vycházky? 

R: Různý. Všechno možný dohromady. Jako samostatně, že bych dělala Nordic walking to 

ne. Většinou je to přes ten Karlín, že to Karlín zařizuje a já seženu lidi, doplním to. Připojíme 

se ke všem organizacím, které tam zvou oni. Ale já sama, že bych si tohle vzala na svý bedra, 

to ne. Třeba dostaneme nějakej impuls, že je někde nějaká soutěž, třeba v bowlingu, tak to 

jsme se zúčastnili. Takže chodíme na soutěže, když jsme někam zvaný. Ale chci zorganizovat 

soutěž v tom bowlingu, ale protože mám širokej záběr, tak to nestíhám svoje nápady 

realizovat. Ale nápady jsou v hlavě všelijaký. 

V: A vy jste zaměstnankyně CSOP? 

R: Ne. To je všechno dobrovolná činnost. I jsem měla podepsanou dobrovolnickou smlouvu 

v Karlíně. Gratis mám jedině ty pobyty, to je jediný, co neplatím. 

V: A myslíte si, že se sociální odbor zajímá o kluby seniorů a o vzdělávání seniorů? 

R: Jo. V každým případě ano. Obecně ano. Má to ve svý gesci, sleduje tu činnost, má i 

vyhraženýho pracovníka, který se tomu věnuje. A určitě kontakt s tou radnicí je dobrej, 
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protože oni to maj zmapovaný. Jak už v minulým období, tak i v tomhle tom. Dokonce i tu 

výročku jsme měli poprvé tady, jinak ji většinou dělám v tý Prádelně a nebo na tý Poštovce, 

ale letos jsem se rozhodla, že to udělám tady, z finančních důvodů, že tady máme ten 

pronájem za tu korunu. Protože tam to musím platit, i když nám na to přispívá radnice. Takže 

já neplatím nic de facto, to je jenom převodem. Jo my to dostaneme v tom příspěvku, 

uhradíme to a potom to vyúčtováváme. Dokonce jak chodím na tu komisi, tak předseda, co 

má na starosti sociální oblast, řekl, že by chtěl přijít do všech organizací na schůze a já jsem 

zrovna měla vytisknutou pozvánku na tu schůzi, tak jsem mu ji hned dala a on přišel, skutečně 

přišel. Senioři byli velmi nadšení, že přišel. Taky informoval o těch svých projektech, ale oni 

ty informace dostávaj všechny, co ta radnice dělá pro ty seniory na tý Královský louce. 

Některý choděj na tu Královskou louku, a některý choděj do tý Prádelny, a nebo chodíme na 

tu Poštovku, když si tam něco zorganizujeme, tam jsou sály větší, že jo, prostorový, kde může 

být ta hudba a podobně, tak to míváme na tý Poštovce, to si můžeme vybrat. A platí to radnice 

z toho rozpočtu, léta, to už bylo za Jančíka, tahle ta spolupráce, co už to bylo podporovaný. 

V: A vy jste teda financovaní z CSOP ne? 

R: Ne, ne, ne, samostatně, právě těma grantama. Protože sice ten klub Královská louka spadá 

pod CSOP a já jsem tam vedená, jenomže prostě my jsme samostatný, protože jsme Svaz 

postižených civilizačníma chorobama v ČR a jsme řízený metodicky tím Karlínem, kde je 

centrála celorepubliková. A my jsme, já jsem samostatnej subjekt, my jsme samostatnej 

právní subjekt, my jsme právnická osoba, čili já jsem statutární zástupce. 

V: Takže ani tady ten klub na Barrandově, ani Královská louka nejsou nijak financovaní 

z CSOP? 

R: Z CSOP je financovaná Královská louka, to samozřejmě, to samý Prádelna, ale Poštovka 

ne, ty maj zase samostatnej rozpočet a ty teď jsou spojený jako kulturní zařízení s tou 

Porthajmkou. To je taková novinka. 

V: A tady ten klub Barrandov je financovaný z toho SPCCH, rozumím tomu? 

R: No, my to máme tady původně jsme se sem dostali díky CSOP, to je pravda, ale po změně 

vedení na úřadě, tak my jsme na to neměli žádnej papír, nic nebylo papírově. A já jsem 

z Karlína dostala výzvu, protože oni musí jednou za čtyři roky dávat na statistickej úřad 

adresy kvůli IČU, takže jsem dostala výzvu, že mám říct sídlo. No a já jsem zjistila, že 
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nemáme smlouvu s nikým. Jak se sem dostala naše organizace to nikdo nevěděl, protože se 

změnili ty lidi, tak to bylo nejasný. Nakonec jsme zjistila, že musím na odbor majetku, tak to 

šlo a dostalo nějaký spád, že ten odbor vytvořil smlouvu a na základě tý smlouvy to Rada 

podepsala a už jsem si napsala tu žádost. CSOP to má taky tady za korunu ten pronájem od 

radnice, ale ve středu jenom. Jenomže já jsem psala, že to potřebujeme v pondělí na výbor, ve 

středu na schůzky a v pátek na tu angličtinu. Tak oni to schválili, že to máme v tý smlouvě a 

už rok to máme takhle daný. 

V: Takže vy s CSOP moc nekomunikujete? Spíš s tím sociálním odborem? 

R: Ano, ano. Já komunikuju se sociálním odborem, tam mám dobrý vztahy a oni znají tu mojí 

činnost. Ta spolupráce spočívá třeba v tom, že každoročně se konají Neziskovky u Anděla, a 

tam všechny neziskový organizace, co spolupracujou, protože oni je maj podchycený, tak 

pokud maj zájem ty neziskovky, tak tam vystavujou ty svoje aktivity. A třeba i svoje výrobky 

tam můžou prodávat. Jako my máme dámy, který pletou futrály na mobily nebo nějaký 

pantoflíčky apod., tak to tam prodáváme. A tam se prezentujeme. Nabízíme ty rekondice nebo 

naší činnost nebo tam nosím ty fotky naše. 

V: A senioři tady něco platí? 

R: Ano, ano. Platí členský poplatek, který my si můžeme stanovit podle svého, takže původně 

to bylo padesát Korun, ale my jsme si před šesti lety odhlasovali stovku, protože padesát je 

opravdu jen symbolický a to je jednej zdroj našich příjmů, protože jsme neziskovka, tak ty 

prachy skutečně potřebujeme, takže jsme to zvedli na stovku. Ale protože neustále stoupají 

ceny, naše požadavky i naše aktivity, takže od tohoto roku jsem vypočítala, že by to mělo být 

sto šedesát Korun, aby to mělo nějakej smysl, aby to byl do tý kasy příliv. A ještě teda 

počítám s tou dotací od radnice. 

V: A neziskovkou myslíte kterou tu organizaci? 

R: No, SPCCH v tom jsou ty kluby, to zaštiťuje naší činnost. 

V: A máte zpětnou vazbu od seniorů? 

R: Jo, určitě. A je pozitivní. 

V: A to Vám dávají ústně? 
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R: Jo, ústně anebo mi nosí kytičky a podobně.  

V: Jasně. Já jsem spíš myslela nějaké dotazníky, jestli jste dělali? 

R: To jsme ještě nedělali. Měla bych to asi dělat, určitě ano, ale v tomhle mám rezervu, to 

jsem ještě neudělala.  

V: A jsou spokojení? 

R: Jo, jsou spokojený. Berou to, co jim nabídnu. Vycházej z nabídky. Tyhlety jsou takoví 

aktivní a spokojený, proto přicházej v předstihu, jak vidíte.  

V: A pak jste říkala, že máte nápady na zlepšení, ale nejde to všechno stíhat, že jo? 

R: Přesně tak. Nápadů mám pořád fůru, ale zatím je mám uchovaný v sobě, nemůžu je 

realizovat. Anebo třeba o nich mluvím, a oni mi to pak vytýkaj, že jsem řekla třeba, že bude 

bowling, tak jak to, že není bowling. A já říkám, že není kapacita, nestíhá se to. Protože zase 

teď jdeme do těch divadel, na ty konference, ale tak to se tvoří impulzivně všechno. Sice 

máme plán schůzek a takovej podstatnej plán, co bychom chtěli navštívit, někdy se to 

zrealizuje, někdy to nezvládneme. Pak se chrlej další nabídky a berou ty další nabídky, co 

přicházej, jak jsem vám říkala, že pořád dostávám ty nabídky různý.  

V: A vy máte přehled, jak jsem pochopila z rozhovoru, o těch dalších vzdělávacích 

institucích, že jo? 

R: Ano, ano, mám přehled, protože to beru za samozřejmost to vědět. Pak se taky scházíme 

jako předsedové klubů nebo jsem v tý komisi komunitního plánování tý sociální pomoci, tak 

tam se dozvím, protože tam choděj ty všechny neziskovky.  

V: A myslíte si, že je tady toho dost pro seniory? 

R: No já bych řekla, že ano. Už to začalo v tom minulým období a teď bych řekla, že pan 

předseda to dělá dobře, že je opravdu činorodej a jeho záběr je taky širokej. 

V: Takže tady nechybí něco pro seniory? 

R: Já si myslím, že ne. (Ptá se seniorek, které už přišli na angličtinu. A společně dávají 

dohromady odpověď) No, možná víc toho sportu, bychom asi měli dělat, v tom máme 

rezervy. 
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V: A propagaci máte tady na nástěnce? 

R: Snažím se to dávat do tý Pražský pětky a pak jsou ještě Barrandov noviny, který mají 

časopis i internet a nebo to dávám i na radnici přes ten sociální odbor, takže to mi tam taky 

dávaj na internet anebo i ten Karlín.  

V: Tak za mě je to všechno, tak jestli máte ještě nějaké informace, co byste chtěla doplnit? 

R: Já asi ne, ale kdybyste chtěla ještě něco vědět, tak určitě se ozvěte. 
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Příloha č. 3 Klub seniorů 4 

V: Má diplomová práce s názvem „Analýza současných forem a metod vzdělávání seniorů 

v České republice“ se zabývá možnostmi vzdělávání seniorů.  Ze současných vzdělávacích 

institucí jsem si vybrala kluby seniorů. V nich probíhá empirická část, jejímž cílem je zjistit, 

zda nabídka vzdělávacích institucí ve vybraných městských částech Prahy, které v současnosti 

poskytují seniorům příležitosti ke vzdělávání, je vzhledem k jejich potřebám a zájmům 

dostatečná. Předtím než začneme, musím se Vás zeptat, zda souhlasíte s rozhovorem a jeho 

nahráváním na mikrofon v mobilním telefonu? 

R: Jo. 

V: Tak já bych se chtěla zeptat, jaké je poslání této instituce, co se tady provozuje, jaké 

aktivity? 

R: My jsme komunitní centrum, který vlastně vzniklo v roce 2007. Původně to bylo součást 

školy, co je tady o ulici níž. A původní idea byla, že to bude zázemí pro mateřskou školku, co 

je tady vedle a mělo to být jakoby centrum volnočasových aktivit pro děti vlastně pro 

odpolední aktivity, protože v tý době se budovala taková ta škola jako komunitního typu. No 

a jako škola to jakž takž fungovalo půl na půl, ale postupně vlastně od roku 2008 se začalo 

vymýšlet, že by se do toho nějak mohli zapojovat senioři. Takže nejdřív to byl takovej 

nesmyslnej pokyn zastupitelstva, že tady má vzniknout klub seniorů, což je výborný, kde vzít 

seniory. Takže jediný, co jsme vymysleli,  protože jsem učil v tý škole, tak jsem k tomu 

vlastně přišel, jsme udělali počítačový kurzy. Opravdu to ze začátku začínalo, že jich chodilo 

čtyři, pět, jako jo, ale postupně se to nabalovalo. A vlastně nějakej zlom, asi největší, co se 

týče seniorů, byl v roce 2012, kdy se mi podařilo, že jsme se zapojili do toho projektu 

Senzační Senioři, to dělá nadace Charty, no a díky tomu jsme sem získali deset počítačů a 

získali jsme je už sem, takže jsme je začali učit, aby chodili sem, protože do tý doby to 

probíhalo v tý škole, že teda by sem mohli chodit na ty počítače. Bylo to takový punkový, že 

jo, protože se vždycky museli ty počítače rozbalit, pak zase sbalit a navíc ještě to mělo 

stigma, že to je cikánskej barák, takže jako jo, než se tady to odbouralo, ale de facto teď jsme 

v situaci, kdy to je otočený. Vlastně od 2013 my už spadáme, ne pod školu, ale podařilo se 

nám to oddělit, protože tam byl problém, že škola neměla peníze. Takže od 2013 je to vlastně 

součástí CSOP, Centra sociální a ošetřovatelské pomoci na Praze 5, příspěvkovky Prahy 5. A 
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byť tam spadaj nějaký domy s odlehčovací službou a pečovatelský, tak jsme takový jako exoti 

že jo mezi nima, ale jako má to svojí logiku, zapadá to do toho. No a od tý doby vlastně 

devadesát procent jsou senioři, občas jsou tady nějaký dílny pro děti, taneční kroužky plus 

nějaký akce, jako jste teďka viděla, co tady nahrávaj, ale dominujou tady teda senioři. Takže 

senioři tady mají program, kterej pro ně vytváříme, teď už je to vlastně zaběhlý tak, že tady 

jsou pravidelný aktivity. To jsou ty vzdělávací jako jazyky, angličtina, němčina, plus ty 

počítače, který jsou stále velký hit, dole se nám podařilo zmocnit takový místnosti v suterénu 

a tam je těch deset počítačů, ale už těch kurzů je asi pět v pondělí a dva ve středu a ta 

kapacita, jo furt by chtěli. Takže to furt funguje plus takový jednorázový akce, jako teď jsou 

velký hit tablety se seniorama a takovýhle záležitosti. Plus tady sídlí různý skupiny seniorů, 

jakoby těch, co mají opravdu ten klub. To je nějakej ten klub seniorů Pegas, ty to mají 

vždycky v úterý, původně to teda maskovali, že jsou klub stolních her, ale hrajou akorát bridž 

plus teda je tady taneční soubor seniorů Marietta, což je asi pětadvacet dam, který jsou úplně 

neuvěřitelný teda, který rozjížděj nějaký country tance, protože nemají  mezi sebou pány, tak 

se střídají, vždycky část jsou pánové a mají ty klobouky. Je to trošku bizarní, ale je i vidět, že 

je to baví, takže ty furt někde vystupujou, ty jsou akční. Takže to je co tady máme pravidelně 

plus jednorázově tady jsou vlastně akce, jak máme dole tu místnost, to je taková bouda 

v uvozovkách, takže tam jsou nějaký vernisáže. Pak oni mají rádi fotografický nebo 

cestovatelský večery, takže se tady nahoře promítá. Vlastně všechny prostory jsou 

multifunkční. Teďka tady to bylo jako jazyková učebna ráno, teď se za hodinu sbalej a má 

dorazit nějakej pán ze Zazpívejte si s námi, takový jako karaoke, na to chodí třeba třicet lidí, 

takže se to zase přestavuje, to samý je dole. Díky tomu, ty aktivity pro děti tady jsou, taky 

jednou za měsíc výtvarný dílny pro děti tady fungujou, co spolupracujeme se základní školou. 

Vlastně ta základní idea je, aby se tady potkávali lidi, který by se normálně nepotkávali. Jako 

úplně ze začátku na jednu stranu to byla nevýhoda to stigma, že to je cikánskej barák, na 

druhou stranu byla výhoda, že byly zvyklý ty skupiny lidí. Takže jsme zjistili, že teoreticky to 

může fungovat v praxi. V létě máme nějaký program a jezdí se na výlety, jezdí se veřejnou 

dopravou, protože nejsou samozřejmě peníze, abychom si pořídili celej autobus, ale fakt to 

funguje. Nějaký ty děti, co jsou zvyklí sem chodit a jsou jako fakt jsou v pohodě a stejně tak 

ty senioři, tak spolu dokážou vycházet, což si myslím, že je fajn. Samozřejmě žádný velký 

kamarádi z nich nebudou, ale myslím, že nějaký hrany se obrousily z obou stran. Já nejsem 

takovej ten milovník proromských organizací, ale nic nemám proti lidem, který se chovají 
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normálně, pro všechny platí stejný pravidla, a ty lidi, teďka v dominanci ty senioři, si ten 

projekt tady toho celýho vzali za sví, což mi přijde fajn. Jo, že oni třeba maj takzvanou 

iKavárnu jsme jim vybudovali, ze začátku to bylo, že si nosili, co od dětí dostali notebooky 

tak jsem jim to zprovoznil, ale postupně se z toho stalo takový místo pro setkávání. Protože 

pro většinu lidí je to důvod někam jít, takže ve středu je iKavárna, paní upečou  koláč, upravěj 

se a vyrazej a tady žvaněj. Takže postupně ty notebooky opadaly, ze začátku to byla taková 

berlička. Jo, a takže tady se protočí tak dvě stě seniorů týdně. Některý se teda opakujou, 

nejsou to unikátní jedinci, chodí na počítače, pak si jdou zacvičit, co tady mají tu zdravotní 

gymnastiku, pak jsou v nějakým souboru, pak jsou na angličtině. Jo takže tak.  

Počkejte, mě napadlo, já mám vlastně v notebooku nějakou prezentaci s obrázky, pdfko 

s fotkama, abyste viděla, o čem to tady vlastně povídám. (Ukazuje mi prezentaci na počítači) 

Prostory jsou de facto tady to je ten divadelní sál, kterej ale využíváme jako tu jazykovou 

učebnu teď v poslední době, protože by se to už jinam nevešlo, taneční sál, kterej je plnej od 

rána do večera, protože tam třeba senioři hrajou ping-pong a děti tam tančej a pronajímá se to 

večer nějakejm street dancovejm skupinám, takže tam od rána třeba do desíti do večera fakt je 

plno. Klubovna, kde je dole ta angličtina plus to funguje jakoby galerie, jednou za měsíc tam 

nějaká výstava proběhne a v rámci toho nějaká vernisáž. Tohle je ten legendární kurz PC, 

kterej začal před těma lety. A v týhle podobě už je pět skupin v pondělí, další dvě ve středu, 

ale je to maličký, takže tak těch deset lidí, teďka už seděj po dvou u těch počítačů, protože 

jinak by nás sežrali, že už se tam nevejdou. Teď spolupracujeme s gymnáziem, nějaký holky 

sem choděj z gymnázia Nad Alejí, protože nejsme blázni, jsme tady dva zaměstnanci na 

všechno, takže ty kurzy aspoň, že nám s tím vypomáhaj. Tady to, jak jsem zmiňoval, velký hit 

jsou tablety a díky tomu projektu SenSen jsme asi dvakrát měli tady tu Vodafone akademii, 

kdy jim to předváděl ten člověk. Plus ještě jsme pak spolupracovali s Life tour, což ty spadají 

pod nějakou charitu, a to byl nějakej kluk vysokoškolák z ČVUT a byl hrozně milej. Plus 

třeba, to rozjížděli ty z toho gymplu, že udělali sociální sítě. To bylo legrační, třeba jedna 

paní, který je asi devadesát nebo kolik, tak přišla a myslela si, že je to začínáme…, Facebook, 

že je notebook, tak si přinesla notebook, nicméně bavilo ji to stejně. Tady to je ta iKavárna, to 

opravdu začínalo s těma počítačema, že chtěli pomoct, ale fakt v dnešní době to spíš vypadá 

takhle, že už tam nikdo nemá notebook. Pak mají vždycky jako nějakou vánoční kavárnu. 

Tady to nakonec ten prostor na to setkávání pro ty lidi je hrozně důležitej. Jako neříkám, že to 

je úplně hlavní důvod, ale veškerý tady ty kurzy jsou hlavně záminka někam vyrazit. Stolní 
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tenis, to taky začínalo kdysi. To začínalo s jedním pánem  a musel jsem s ním hrát sám, 

protože tam nikdo nechodil, ale teď už jich je hrozně moc. Řídí to jeden pan a on dělal celej 

život rozhodčího v házený, takže fakt jako dělá ty tabulky a má v tom opravdu ordnung, 

prostě pan vedoucí. Každej rok, teď jsme měli třetí ročník, mají lednový turnaj. Pak jsou tu 

oslavy. Tady to je to cvičení, zdravotní gymnastika, to učí nějaká paní, taky seniorka, bejvalá 

baletka, a ona je fakt hrozně moří, ale oni to chtějí, oni jsou úplně šílený. Cvičej na míčích, 

pak si vyžádali, že jsme jim koupili nějaký gumy. Původně to bylo dvě hodiny ve středu, a 

protože samozřejmě se jich nevejde víc než dvanáct do tý tělocvičny, tak ještě jsme to rozšířili 

na pátek, protože to už se málem poprali, že už se tam nevejdou. Oni jsou fakt takoví, že oni 

mají rádi i tu výuku, jsem zjistil, že oni… Jako jo, měl jsem třeba skupinu, co uměli a spíš si 

chtěli povídat o tom. Ale oni mají rádi fakt jako takovou tu výuku přísnou. Že opravdu, když 

jsou hodně tepaný, asi to fakt je zvyk. Tady to jsou výtvarný dílny, co máme, tam chodí třeba 

šedesát dětí a občas se senioři taky chtějí účastnit. Když se zdoběj perníkový vajíčka, tak si to 

taky nenechaj ujít. Jako teď už převažujou ty děti, protože kapacitně jsme fakt na hraně. Jo ale 

nějaký to prolnutí furt tam funguje, což mi přijde fajn, že to je takový přirozený, že to není 

nějak rádoby organizace. Adventní věnce, to už bylo asi třetím nebo čtvrtým rokem, to je taky 

obrovskej hit. Tady to jsou nějaký ty koncerty, co se využívá ten sál. To tady byly nějaký 

holky z pajďáku na exkurzi a hrozně se jim to líbilo, tak že nám tady udělají zadarmo koncert, 

protože samozřejmě jsme součást příspěvkovky, takže všechno musí probíhat takovouhle 

formou. Plus jsou tady nějaký koncerty, když třeba jsou vernisáže nebo takovýhle akce. 

Vánoční koncerty, to se mi podařilo Hudečka sem nalákat, že zadarmo jim povídal a zahrál. 

Tady to jsou nějaký cestovatelský večery, co oni mají rádi, když je to s ochutnávkou jídel, tak 

to je úplně nejoblíbenější. A to je vlastně pro veřejnost, bez rozdílu věku, ale ty senioři si sem 

opravdu zvykli chodit, že to je jako jejich tady, což je fajn. Digitální fotografie jsme taky 

dělali, díky tomu SenSenu se taky člověk k něčemu dostane, že něco proběhne. No a pak 

takový ty jejich setkávání, vždycky před Vánoci se mi podaří někde vyšašit nějakej šedej 

pronájem, takže se jim nakoupí nějaký občerstvení. A pak kopírujeme školní rok s těma 

kurzama, pak začíná ten letní program. Tady to je ta zdravotní gymnastika, jak cvičej na 

míčích, to si vymysleli sami, že nějaký ty dámy choděj do sokola, tak přitáhnou balóny a 

předcvičujou si, což je fajn. Nějakým mým cílem je, aby si spoustu těch aktivit dělali sami, a 

my jim k tomu budeme poskytovat ty prostory. Před parkem si vybudovali pétanqový hřiště, 

takže zkoušej hrát i pétanque. Mně se podařilo nalákat sem nějakýho člověka, což jsem vůbec 
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nevěděl, že existuje, z Asociace petanque. A jemu se to naštěstí taky hrozně líbilo, takže to 

udělal zadáčo pro nás. To jsou ty Marietty, jak jsem zmiňoval. Tady to jsou ty jejich tance, co 

jsou rozdělený na muže, ženy. A oni opravdu vystupujou všude možně. Vždycky jednou za 

měsíc mají nějaký tématický pásma. Teď budou mít posunutej masopust, nebo co, jsem viděl 

ten plakátek. Teď na začátku ledna měli vítání novýho roku. Je to takový trochu bizarní, ale 

mají to rádi. Tady to jsou ty bridžisti, ty jsou tady každý úterý. Tady to je to, co taky vzniklo, 

přesně to začalo, že si to udělali sami, že přišel nějakej pán, že jestli by se takhle mohli 

scházet a zpívat. To taky začínalo třeba s pěti, sedmi lidma a teď jich chodí kolem třiceti, fakt 

bývá narváno. Oni si přinesou živé nástroje a promítaj si ty texty. Pan Bohouš, to je moje 

oblíbená postava, on přišel, že bude hrát ping-pong. Vždycky přišel, přines si opravdu ty 

jarmilky, ty oldschoolový a hrál ping-pong. No a pak jednou si přinesl harmoniku a vypadlo 

z něj, že on chodí hrát někam. On sice moc neslyší, ale zazpívá si rád. Takže rozjel tady ty 

harmonikářský aktivity. Teď se tady spojili, myslím, s těma Zazpívejte si, nějak spolupracuje 

s nima. No a pak tady to jsou ty jazykový, to vlastně od loňska se rozrostli hodně jazyky, jsou 

tady různý angličtiny, němčiny, španělštiny, to je fakt hodně. Taky je dobrý, že ten, co to 

vyučuje, je to taky senior, takže on celej život učil na školách obchodní angličtinu. A je fakt, 

že on má určitý charisma, jako ty pani jsou z něho úplně hic. Nakonec jsme to vymysleli, 

protože jsme říkali, jak to jako udělat, protože asi půl roku to dělal úplně zadáčo, protože 

peníze nám nikdo nedá, že jo. Tak jsme vymysleli, že mu budou dávat dobrovolný příspěvek 

třicet korun, což je nezabije za tu lekci, oni rádi daj a pro něj už to má smysl, když přijde třeba 

deset lidí. No a my jako mu zajišťujeme prostor a tady je to zadarmo. Takže zatím takhle jsme 

to řešili, protože jakmile by to bylo, že by to spadalo pod nás, tak vyplňovat na každých třicet 

korun nějakej doklad, to bysme se zbláznili. Tohle jsou ty výstavy, co jsem říkal, což je 

dobrý, že jedna paní, jedna z mejch adeptek, co chodila na počítače už od toho roku 2008 a až 

někdy předloni jsem zjistil, že její manžel je dost známej výtvarník, tak jsme udělali výstavku. 

No a takhle probíhaj ty vernisáže, že sem přijdou lidi, co sem choděj běžně, ale i nějaký lidi 

zvenku. No a jak jsem říkal, tak kopírujeme školní rok, takže v červnu vždycky skončej ty 

kurzy a pak je nějakej letní program, kdy pokračuje ta iKavárna, stolní tenis, tu gymnastiku 

třeba maj dvakrát za ty dva měsíce plus nějaký ty jazyky a hlavní, největší atrakcí, jsou ty 

výlety. To mají hrozně rádi, jezdíme vlakem většinou. No, ale taky začínali jsme, že nás bylo 

asi deset a teď už jelo asi dvacet pět lidí. 

V: A ty výlety máte jenom v létě? 
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R: Jenom v létě. My jsme teda říkali, že kdybychom sehnali peníze, tak už by teď ty výlety 

byly v červnu, že by už začly a v září by nějak skončily. Nějaký jsme teď musely přesnunout, 

jak byly ty šílený vedra, byť teda já jsem přijel na nádraží, byl jsem úplně mrtvej, čtyřicet 

stupňů a ty důchodci všichni chtěli jet jako. Tak jsem říkal, jako neblázněte, nepojedeme do 

města s příznačným názvem Teplice, vždyť tam chcípnem. Fakt jsem se bál a oni jako že 

pojedeme, tak jsem říkal, že to si jako fakt nevemu na triko. Ale snažíme se domluvit, buď 

přes ten SenSen nebo někoho tam domluvit z místních těch seniorů, aby je jako provedl. 

Protože vždycky jsme to chystali my, ale přece jenom to město člověk nezná, takže je fakt 

lepší, když se domluví někdo z místních. Zažít město jinak, právě se snažíme zapojovat do 

nějakejch těch…, tady pro  nás je jedna nevýhoda nebo na jednu stranu výhoda, že my jsme 

součástí příspěvkovky Prahy 5, což dává nějakou určitou výhodu, že nemusíme na pracák 

přes léto nebo něco takovýho. Na druhou stranu je to takový, že jsme fakt závislí na tom 

městě. A jakmile každý čtyři roky se tam změní zastupitelstvo, tak člověk musí předvádět, že 

to fakt funguje, že to není nějakej podvod a přijdou jiný šviháci, který zas maj… Vlastně 

minulý zastupitelstvo si z toho udělalio takovou jako výkladní skříň, takže nás podporovali a 

fungovalo to dobře. Bohužel teď se to otočilo, ještě nějaký osobní nesváry mezi bývalým 

místostarostou a tím, takže teď je velká tendence, co nejvíce rozptýlit ty seniory a podle mě 

barák prodat, to je asi úmysl. Samozřejmě všechny zprávy jsou, že budeme pokračovat, to 

poslouchám už rok, a takovýhle nesmysly. Právě proto se snažíme buď přes ten SenSen nebo 

zažít město jinak. Cokoliv, někam se zapojit, aby, protože to je jediná možnost, jak oni se 

budou bát to zavřít, díky tomu hlavně fungujeme, podle mě, jinak už by to dávno utli. Pak ty 

prostory se pronajímaj nějakým neziskovkám nebo nějaký semináře, takže to tady probíhá, 

protože ten nájem je takovej symbolickej. Tady se platí dvě stě korun na hodinu za tu horní, 

sto padesát dole, takže ty pronájmy fungujou, víceméně jsme schopný si nějakejch dvě stě 

tisíc vydělat na pronájmech, takže nějakou režii částečně jsme schopný si pokrejt. Takže tak, 

aspoň jste viděla nějaký obrázky, o čem blouzním. 

V: A vy jste teda financovaní z toho Centra sociálně ošetřovatelský pomoci? 

R: No, to je příspěvkovka Prahy 5, takže my jsme jakoby středisko CSOP, jakoby část tý 

příspěvkový organizace. 

V: A ta nadace Charta, jak jste říkal? 
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R: No to je ten projekt SenSen – Senzační Senioři, no prostě od nich máme počítače a jakmile 

je nějaká možnost, tak oni nám vždycky přifařej něco. Třeba byla ta Vodafone akademie, ty 

tablety, že jo, protože vědí, že to tady funguje, choděj ty lidi a jsou takoví docela akční, takže 

když je nějaká příležitost, tak se snažím něco pro ně urvat. Teďka naposledy byla ta 

fotografická škola a takovýhle no. Ale jako na ten provoz nám nikdo nedá, teda takhle, ono je 

to komplikovaný, protože příspěvkovce nikdo nemůže dávat peníze, takže to. Jako říkám, to 

je takový, že máme vlastně jedinej zdroj financování toho klasickýho tím, že jsme součástí 

příspěvkovky. To je celkem fajn, na druhou stranu jsme v situaci, že jsme závislí na městský 

části. A to je přesně ta situace, která nastala. Přijde někdo jinej, kdo má jiný plány. O tom 

jsme se bavili, já jsem tady předváděl na nějaký konferenci, já jsem se o tom bavil s nějakým 

člověkem z Irska nebo odkud. On říkal, že to je supr tady to, ale jediný čeho by se bál, že 

máme jedinej zdroj financování, že jsme strašně závislí na tý městský části, což je pravda. 

V: No a vy to tady teda vedete? 

R: Helejte my jsme tady dva zaměstnanci zaměstnaný normálně na zaměstnaneckej poměr. 

Moje kolegyně je oficiálně nějaká moje asistentka nebo já nevím co, ale děláme všechno. 

Když je potřeba zamíst, tak zameteme. Pak máme na půl úvazku hluchoněmou uklízečku. Pak 

máme vlastně na tu dohodu na dvě hodiny tejdně je ta paní, co učí gymnastiku. A to je vlastně 

všechno. Pak ty jazyky jsme takhle ošulili tím, že dávaj přímo příspěvek, protože na počítače 

buď učíme my, nebo máme na to dobrovolníky. Tu režii se snažíme minimalizovat. 

V: No, a když jste se teda dostal k tomu financování a tak, tak vy se nějak scházíte s tím 

úřadem nebo nějak komunikujete spolu? 

R: Včera jsem bohužel absolvoval takzvanou dramaturgickou radu. Jako dramaturgická rada 

byla založená někdy v tom roce 2012, kdy se to od školy oddělilo a vznikla ta idea, že 

primárně to bude pro seniory. A tak mi to přišlo, že to mělo nějakou svojí logiku, aby to mělo 

nějakej dohled, když to platí městská část, co se tady bude dělat. Vždycky jsem musel 

předložit program a byl jsem otevřenej jejich nápadům. Ty žádný nepřišli teda nikdy, alespoň 

jako že to no. To běželo tak rok, pak zjistili, že to funguje, naopak pak to začalo mít velmi 

dobré jméno, začlo to fungovat, takže teď dramaturgická rada je o ničem. Nicméně chtěj dělat 

dramaturgický rady, aby tam povídali nějaký nesmysly, jak v parku se má pořídit budka, kde 

si senioři budou vařit kafe. 
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V: A to máte třeba jednou měsíčně? 

R: No, jako bylo to v květnu naposled, pak byl dlouho klid, tak jsem myslel, že už to usnulo a 

včera shodou okolností to bylo a za čtrnáct dní opět. 

V: Takže je to nepravidelný. No a… 

R: Jako dřív to fungovalo dobře, s tím minulým zastupitelstvem, fakt se dalo domluvit, jenže 

teď je to blbý. 

V: No a myslíte si, že se zajímají o to vzdělávání těch seniorů? 

R: Jako zajímali se. Vůbec jako ta idea toho minulýho zastupitelství, že to mělo logiku, že to 

bude spadat pod to CSOP, že tady to bude sloužit jako taková nálevka. Jako sem choděj lidi, 

ty senioři, co jsou aktivní, soběstační, ale dřív nebo později by mohli využívat služeb toho 

centra. A de facto, když oni přijdou zprostředkovaně, přes nás, do kontaktu s tím CSOP, tak 

budou vědět, že to není nějaká organizace, jako jo mělo to svojí logiku. Jenže teďka je to 

úplně zdevastovaný. Takže jako jo je spousta velkých plánů, co jako budou dělat. Má se 

budovat něco v Záhorskýho se má otevřít, na Barrandově taky nějakej multifunkční, já nevím 

co. Přitom na Praze 5 není žádnej domov seniorů, jako logicky, to by bylo smysluplnější, ale 

budou se budovat domy pro bezdomovce nebo co. Darmo mluvit. 

V: A senioři, kromě teda těch jazykových kurzů, kde dávají příspěvek rovnou lektorovi, tak 

něco platí? 

R: Všechno jinak je zdarma. Jako všechny ty akce, co tady jsou, jsou pro seniory z Prahy 5. 

Jo, že tady bydlej, tak mají nárok na to, že to maj zadarmo. 

V: No a tak senioři Vám dávají nějakou zpětnou vazbu? 

R: Helejte, oni to tady mají fakt hrozně rádi. Jako je dobrý, že i když přijde někdo náhodně na 

něco, na nějakou akci, tak je hrozně překvapenej, že oni si to tak strašně chválej, že to tu mají 

rádi. Je fakt, že je dobrý, že ze začátku to bylo, že jsem znal všechny osobně a ty lidi byli 

milí, že to fakt byli vzdělaný lidi, s kterejma se dalo bavit. Teď samozřejmě to kvantum je 

obrovský, takže občas přijde nějakej kverulant trošku, ale furt abych to zaklepal, tak přijdou 

jednou a už sem nechoděj, že je to nebaví. Ty lidi, který sem choděj fakt jsou příjemný. Jo, že 

to nejsou zabšklí důchodci, že se s nima dá bavit jako příjemně a oni to i tak berou. A opravdu 
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mají pocit, že je to tady pro ně. A nejsou takoví jako přijdu a bavte mě. Jo, neustále se je 

snažím učit, že je na nich, jak to bude vypadat, sice jim můžeme dávat nějaký podněty, 

můžeme jim zařídit ty prostory, ale oni si musí říct, co chtěj a něco pro to udělat. 

V: No a dávaj nějaký podněty? 

R: Jo, ty jazyky a tady to, to se všechno rozjelo, zpívání si udělali sami, ty Marietty každej 

měsíc připravěj samy nějaký vystoupení pro další. To si myslím, že je fajn, že to berou tak 

jako že záleží i na nich, jak to bude vypadat. 

V: No a myslíte, že jim něco chybí nebo že si na něco stěžujou? 

R: Stěžujou si třeba, že je malá ta tělocvična nebo i ty počítače jo, ale už jsme fakt na hraně 

s tou kapacitou jo, takže je to blbý, ale třeba nemáme místo na ty počítače. Takže už se musej 

jakoby odmítat, což je hloupý, ale zase potom se tam dole perou, že se tam nevejdou. 

V: A oni se teda musí přihlašovat nějak dopředu? 

R: Jo musej se přihlásit. Což je takový, vysvětlit těm, co už sem choděj x-tej rok, jako jim 

vysvětlit, že teď mají chodit do jinýho kurzu to je blbý. Sice se vždycky nějak domluví, že 

mají chodit jindy, ale stejně pokaždý přijdou. 

V: A bavíte se s nima jenom takhle ústní formou nebo jste dělali i nějakej výzkum? 

R: My jsme dělali občas, že jsme jim dávali nějakej dotazník, co by chtěli a takhle. Loni na 

konci toho školního roku jsme dělali no. Oni všichni píšou, jak se jim to líbí a že by chtěli víc 

kafíčka, jako žádnej pořádnej závěr z toho nebyl. Spíš mám v ruce, že nějaký kvantum lidí 

sem chodí a jsou tady spokojený. 

V: Hmm. Tak to je super. A vy máte nějaký nápady na to, co tady třeba ještě vylepšit? 

R: Ono by se dalo dělat cokoliv. Ale tady v tý situaci, co už trvá ten rok, tak je to takový jak 

v normalizaci, takže jsem rád, že fungujeme takhle. Jako navíc tady to nikdo fakt neocení, 

spíš naopak. Jako šlo by, třeba i přes ten SenSen a tak, loni aspoň se mi podařilo nacpat ty 

Marietty do nějaký tý akce Splníme přání seniorům, tak se vybraly peníze na sukně a tak. 

Jako je to fajn, ale říkám, z toho úřadu to nikdo neocení. To je pitomý no, to je ta nevýhoda. 
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V: No a nevíte, jestli tady funguje ještě něco, jako nějaký vzdělávání nebo nějakej takovejhle 

klub?  

R: No ono jako, co právě nové zastupitelstvo hrozně podporuje, tak je klub seniorů Poštovka. 

Což je obrovskej barák, to má paní ředitelku, která tam i bydlí a oni to mám pocit nějak spojili 

s tou Královskou loukou dole, nazvali to Praha 5 kulturní nebo co, ale Poštovka tam to 

fungovalo tak, že tam nefungovalo nic vlastně. Tam mívali akorát nějaký cvičení, to tam 

nějaký lidi od nás chodili, ale jako co se tam děje teďka, pochybuju, že nic moc. Takže furt 

byly tendence, že všechny lákali na Poštovku, že jim tam dají dva stoly a ne tady u nás jeden, 

takže tam něco probíhá, ale co? Tam to víceméně stálo a padalo s tou paní, co to vedla. To byl 

takovej ten klasickej svaz důchodců, no ale ta umřela na konci minulýho roku, takže tam to 

bude taky takový bezvládí. A oni jako opravdu jeli takovej ten model, že se tam scházeli 

každej čtvrtek v devět ráno a fakt měli schůze, normálně se jich sešlo třeba dvě stě a měli 

schůze. Tam to moc moderní nebylo. To byla právě ta Poštovka no a pak se otevírá něco 

novýho v ulici Na Bělidle nebo otevírá, tam se získal barák no a to je taky propojený 

s takovým tím klasickým oldschoolovým svazem důchodců. A tam jsou obrovský prostory a 

chtějí tam něco dělat, ale to jsou takoví ti, co mají ty plány, akorát nemají ty lidi. A to 

teoreticky už nějak má bejt zkolaudovaný, co jsem slyšel a něco se tam má dělat, ale co, to 

netuším. Má to zaštiťovat legendární pán z radnice, ten bejvalej senátor, co měl z těch 

evropskejch fondů nějakej ten nevěstinec, takže něco takovýho tam má bejt, ale co to má bejt 

nevím. No a pak co jsem se dozvěděl včera na tom Barrandově má bejt něco, tam jsou nějaký 

bejvalý jesle nebo mateřská škola. 

V: A myslíte, že tady nechybí nějaký aktivity, co by byly pro seniory užitečný? 

R: Tak určitě by se něco našlo. Určitě by chtěli víc těch pohybových věcí. Jako co oni by 

primárně chtěli, jako říkám, pro spoustu z nich je primární, že se někam vypraví. Chtějí ty 

jazyky, počítače, kde teda všichni chtějí naučit se posílat maily, posílat si takový ty ptákoviny. 

Pak mají rádi, když teda je nějaký promítání nebo ty fotky nebo něco takovýho. Tam je to pak 

akorát takový dvousečný, že to bývá večer a to v zimě bývá brzo tma a to oni už chodit 

nechtěj. Teďka ty tablety, furt vyžadujou tablety, no a pak jsou ty výlety, jako někam vyjet. 

Ale to je přesně to, co nepochopili jako nový zastupitelstvo, že oni rádi jezděj, když se znaj 

spolu. Takže to radši jedou s náma vlakem, než aby oni pro ně přistaví autobus, ale musej si 

koupit nějakou vstupenku, za symbolickej peníz, ale můžou jet jenom jednou, pak musí zase 
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počkat, aby se dostalo na všechny. Což je ale proti tý logice, jako sice to bude pro všechny, 

ale ve výsledku to nebude mít takovej efekt pro ně. Ty výlety, to mají hrozně rádi. 

V: A to vy pořádáte jenom v létě? 

R: To děláme v létě, to už bychom nezvládli ještě přes rok. To už by fakt nešlo. 

V: No a ještě poslední, propagaci, máte nástěnku dole, jsem koukala? 

R: Máme nástěnku, máme webovky, funguje docela i ten Facebook docela i s těma 

seniorama. Fungovala nebo funguje ještě ta Pražská pětka, to jako oni na to byli zvyklí, že to 

mají zadarmo ve schránce. No a pak to všechno funguje na nějaký dobrý pověsti, co oni si 

řeknou mezi sebou, jako že to tam je hezký, tak přijde další a většinou tady i zůstane. 

V: Tak jo, jestli chcete něco doplnit ještě? 

R: Mě už nic nenapadá.  

V: Tak moc děkuju. 
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Příloha č. 4 Klub seniorů 5 

V: Má diplomová práce s názvem „Analýza současných forem a metod vzdělávání seniorů 

v České republice“ se zabývá možnostmi vzdělávání seniorů.  Ze současných vzdělávacích 

institucí jsem si vybrala kluby seniorů. V nich probíhá empirická část, jejímž cílem je zjistit, 

zda nabídka vzdělávacích institucí ve vybraných městských částech Prahy, které v současnosti 

poskytují seniorům příležitosti ke vzdělávání, je vzhledem k jejich potřebám a zájmům 

dostatečná. Předtím než začneme, musím se Vás zeptat, zda souhlasíte s rozhovorem a jeho 

nahráváním na mikrofon v mobilním telefonu? 

R: Jo. Tak se ptejte. 

V: Tak já jsem se chtěla zeptat, jaké je poslání tady té instituce? 

R: Poslání vyplývá tady z tohohle Veřejnoprávní smlouva o poskytnutí dotace, dřív se tomu 

říkalo grant, jo, žijeme z nějakejch, co dostáváme, teda konkrétně my, jako ten náš klub, dvě 

stě tisíc cirka od radnice a to na tyhle jako bohulibé účely, další peníze, když se tedy bavíme 

ohledně těch peněz, dneska je to doba o penězích, tak další peníze jsou z příspěvků, platí 

členové klubu dvě stovky za rok ten příspěvek a ještě třetí zdroj příjmů je, když se nám podaří 

pronajímat prostory, to pronajímáme tady, to je asi pro padesát lidí, i když počet členů klubu 

je přes sto, ale oni když všichni nechoděj furt, tak se to pokreje, pak tady máme nějaký 

rozkládací židle, když se dává něco zadarmo a přijde jich víc. Takže průměr členů, spočítal 

jsem si to, protože se zas tak moc nemění je sedmdesát osm let no a teďka ty peníze jsou na 

nějaký vzdělávací účely, potom poznávací, to jezdíme třeba Kutná hora, jezdíme autobusama 

nebo i tady po okolí. Pak sportovní, to se myslí, že se třeba koupí permanentka do bazénu, jo, 

pak tady radnice dělají, oni si to předávají jako štafetu, jestli jste o tom slyšela, Kbely a tak, 

oni tomu říkají Olympijské hry, jsou to sportovní hry seniorů. No a potom tady jsou 

volnočasový programy, to znamená třeba nám sem přijde paní profesorka Hudečková, to je 

taková celebrita Letňan, která nás tady vede ke zpívání, písničkám, a tak dále. Ještě má dceru 

paní doktorku Pospíšilovou, která je hodně znalá ve světě a ta nám sem taky někdy zavítá. 

Potom máme třeba promítání těch našich výletů. Vedení klubu seniorů je určeno tak, že se 

volí na rok nebo na dva roky předsednictvo klubu, správce dělám jako já zatím furt, jsem 

osdoba odpovědná za hmotnou část a tak dále. Předsednictva se střídají. Teďka předsedkyni 
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dělá jedna paní, já jsem zároveň 1. místopředseda. Já se bavím furt o tom našem, ale já nevím, 

jak to chodí jinde. 

V: Ne, to mě zajímá, jak to je tady u vás. 

R: Takže tady to máme takhle. Říkám to hodně na přeskáčku jo. Tady vidíte třeba tyhle 

obrázky, to nám tady nafotil člen klubu jo. Ty se tady seznámili s další členkou, oboum je 

přes osmdesát, měli tady, ono se tomu neříká sňatek, ale měli svazek jo, ale to je tady taky 

někde zdokumentovaný, myslím, že je to z roku 2013. No a ten on je fotograf ve fotoklubu 

Nekázanka, tak nám taky někdy udělá tyhlety fotky. 

V: Krásný. 

R: Tady příspěvky, když někoho něco zaujme, ať je to o těch hornících nebo test Kolik vám je 

skutečně let. Tak to sem lidi dávaj nějak dobrovolně, aby si to někdo mohl přečíst. Snažíme se 

tady o takový kolektivní pojímání. Nežvaním moc? 

V: Ne, dobrý. 

R: Já když jsem sem přišel v roce 2010/2011, tak to bylo, to vystoupil ten, co to tu dělal a 

vystoupil na ty lidi, že jsou málo aktivní jo, takový ještě z éry režimu dřívějšího. Teďka 

titulujeme se tady z 90% křestními jmény, jo, to si jako považuju. Ještě tady máme dalšího 

člena, teďka 16.1., to bude brzy bude mít 95 let, jo, převažujou tady pochopitelně ženský 

hlavně, to je jasný, těch je tak 90%. Ty stoly, jednotlivý stoly jsou jako takový ostrovy. Ty 

lidi se scházej a teď se na sebe těšej, povídaj si a tak dále. Oslavuj si u toho stolu narozeniny, 

svátky a tak dále, což je takový hezký. Když má někdo kulatiny, tak to přesáhne ten stůl. A 

protože tady máme taky evidenci členů, takže se to tam sleduje, a pak se třeba koupí 

bonboniéra, jo. Já se tak jako rozhlížím, co ještě by Vás tak jako zajímalo. Radnice se teda o 

nás stará, protože to řeknu bez obalu, jo, je to celkem srozumitelný, senioři jsou dobrá 

voličská základna, že jo. To je jako jasný. Takže z tohohle už vyplývá, že prostě, by ti senioři 

neměli být opomíjení. Protože choděj k volbám, většinou pravidelně, na rozdíl od nějaký jiný 

generace třeba věkový, já zas ty průzkumy neznám jo. 

V: No a když jste se teda dostal k tý radnici. Tak vy se nějak scházíte s někým z radnice? 

R: No, to samozřejmě. Radnice nám sem chodí dost často. Ať je to MDŽ, Silvestr nebo 

takovej významnější den nebo když sami od sebe sem přijdou. Sociální problematiku má na 



XXXIII 

 

starosti paní Iveta Lojková, jako taková, a potom z toho úřednickýho stavu to má Markéta 

Kolářová, ta už je tam, říkála asi 17 let. Dneska za ní zrovna jdeme. Já s předsedkyní, a 

s účetní, protože teďka máme takovej ten zlomovej měsíc, kdy podáváme výsledky 

hospodaření radnici, potom já jí podávám daňový přiznání za klub, jo, a potom hned následně 

žádost o grant nebo teďka už se to nejmenuje grant, jmenuje se to ta Veřejnoprávní smlouva o 

poskytnutí dotace, takže to budeme žádat na letošní rok. Je to tam prostě hezky právně 

vyčerpávající. Protože o ten grant žádá, já nevím, na tom obvodním ústavě desítky institucí, 

jo, nějakejch těch Motýlků a různejch dalších sdružení, který chtěj nějakým způsobem přežít 

a chtějí se vyžívat v nějakejch těhle těch činnostech. Co dál? 

V: Takže se teda o vás zajímají, když sem chodí z radnice. A dáváte jim nějaké podněty, co 

byste chtěli vylepšit, jestli by to šlo? Nebo jak to funguje ty schůzky? 

R: No podněty, to říkáte dobře, podněty jim určitým způsobem dáváme, taky prostě, ono 

svým způsobem je to takovej živej organismus, když je tady nějakejch padesát, šedesát lidí. 

Takže pak se bavíme o tom, jestli tyhle křesla by se neměly vyměnit nebo že by se sem mohl 

přidat ještě nějakej stůl, jo. Nebo já nevím. Se scházíme úterý, čtvrtky, taky by mohlo dojít 

k tomu, kdyby byl ještě nějakej nárůst, že bysme… Ještě teda k tomu, nám sem teď od 6.1. 

choděj invalidi, ty jsou u nás hosti každou středu, pak k těm nájmům, to se tady scházej ty 

vlastníci jednotek, platěj nám tady nějakej nájem, asi dvě stovky, ne asi, prostě dvě stovky za 

hodinu. Loni jsme jich měli asi čtrnáct těch schůzí jo, prostě nějaká koruna z toho taky byla. 

Vykazujeme to pod dohledem účetní, vykazujeme to naše účetnictví, to znamená na co máme 

výdaje, na co máme příjmy.  

V: Hmm. No a z radnice mají taky nějaký nápady, co byste tady třeba měli zavést? 

R: Byly nějaký nápady. A kdybych se měl vyjádřit jako nějak úplně otevřeně, tak teďka to 

trošičku zas nějak uvadá, protože radnice je tam jedenáct hlasů ku deseti, takže oni se tam furt 

mastěj a to se dostane i nějakým způsobem sem. S tím nic se nenadělá, jo, a potom taky, to je 

můj soukromej, jedno druhý období, znáte to, když někde budete novej, tak budete mít ještě 

takovej ten elán a potom, když tam už budete dalším rokem, to je celkem přirozený, tak už 

žijete setrvačností. Takže oni jako náměty, teďka že bysme si mohli koupit novej počítač, 

máme tady ix lidí, co se tomu věnujou. Co tam máte dál? 

V: No. No a máte nějakou zpětnou vazbu od těch seniorů, kteří sem dochází? 
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R: Určitě. No to jako stoprocentně. To říkáte správně. Prostě zajímám se a lidi sami jsou 

prostě takový sdílní. No my z toho předsednictva, tak mě třeba zavolají: „Vašku pojď si 

k nám dát chlebíček nebo víno“, ale o to nejde, ale prostě sedne si člověk takhle mezi ty 

děvčata, jak já říkám, no a bavíme se o tom, co všechno, kdo má nějaký problémy a co by 

bylo dobře zlepšit, což je v pohodě. Každej má nějakou minulost, něčemu rozumí víc něčemu 

míň. 

V: Jasně. Takže Vám to takhle osobně sdělují, co a jak. 

R: No jasně. Kolikrát přinesou nějaký návrhy, prospekty, kam by se mohlo ještě jet. Už jsme 

tady toho hodně procestovali, když si vezmete za několik let. Co je nejpopulárnější, dělali 

jsme tady anketu, pro vaši představu, máme tady po tý stránce vzdělávací tady bude ve 

čtvrtek městská policie, ta nám tady bude mluvit o nějakém násilí páchaném na seniorech, 

jestli se má přecházet na červenou, jo. Tak to tady bude. Potom jsme tady měli pana profesora 

Potůčka, jestli Vám to něco říká, ten se teďka hodně angažoval a byl taky několikrát v televizi 

v tom druhým pilíři důchodový reformy, tak ten tady byl, já letos počítám, že mu asi zavolám, 

jestli by nechtěl nějakým způsobem ještě něco říct. On z tý svý profese mluvil velmi dobře 

k těm lidem a všichni si to pochvalovali. Nebylo to nějaký mentorování, ale chodil mezi 

lidma a tak. Potom jsme tady měli nějakýho doktora, teďka nevím, jak on se jmenoval, ten 

mluvil o těch nemocech stáří… 

V: Takže tady máte nějaký přednášky? 

R: No, přednášky. Snažíme se, aby ten program byl nějakým způsobem vyváženej, to 

znamená, teďka přes tu zimu se sportem nic nenaděláte, takže na jaře se bude víc třeba chodit, 

teďka to ještě klouže, tak když se někam jde, tak taky máme lidi, co nejsou tak mobilní. Zítra 

se třeba jde na Bořka Šípka do Tančícího domu, ale já už třeba teďka vím, že nikam nejdou, 

protože mi tady pár lidí, takhle děvčata, že nikam nejdou, že by přišly, takže sem tady, to je 

zase k tomuhle tomu. Potom tady nám třeba i paní Taťána Ametová nám tady dělala, ona dělá 

jógu a zdraví v lednu a zdraví v únoru… 

V: Takže nějaké cvičení? 

R: No cvičení a ona, že každej měsíc se má něco jiného, na ledviny a tak, takže je to hezký to 

poslouchat a má to možná i něco do sebe. Teďka tady byla paní Pomahačová, že tady zavede 

trénink paměti, takže tohleto jsem si tady připravil. Takže snažíme se, aby ten program byl 
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takovejhle vyváženej, ono taky kolikrát to je ubíjející, protože už nevíte, co byste. Máme tady 

určitý lidi, který se snažej se zviditelnit, což je do jistý míry dobře, jo. Teďka máme 5 let 

výročí založení tady toho klubu, tak tady pan inženýr Brož nám k tomu dává nějaký 

vzpomínky, tak taky k tomu něco povídal. Byly zase k tomu přístupy různý, že už se opakuje, 

ale to jsou takový normální věci. Děláme si ty programy na měsíc. No, co ještě? Teďka jsme 

zavedli, to zavedla jedna členka, takovou hezkou věc, že občas se někdo přihlásí a řekne 

básničku, není to nijak povinný, ale máme tady jednu další členku a ta si pamatuje a má 

krásnej přednes, většinou od Seiferta. Co by vás ještě zajímalo? 

V: No, tak předpokládám, že se tady seniorům líbí, ale je něco co by jim chybělo třeba, že by 

něčeho chtěli víc nebo ještě něco jiného? Chodí tedy s těmi svýma návrhy, že jo? 

R: Teď jsme měli takovou nepříjemnou věc.  Jak je tady ta kontrolní revizní komise, ta tady 

byla vždycky, tak jeden člověk, že se to nedělá dobře a pak nám dokonce ten počítač 

zahesloval, že se to nedalo do toho vstoupit. Tak tady byly nějaký schůze a tlačenice, ale to se 

vyřešilo, on abdikoval. To jsme si nerozuměli no. On se vrátil z Kanady a necejtil toho ducha, 

a že by dával lekce a klub by ho platil, no prostě tomu nerozuměl. To byla taková kaňka, která 

tady léta nebyla. 

V: Takže tady není nic, co by jim tu chybělo nebo co by chtěli zlepšit? 

R: No, možná, my máme zájem a radnice má taky zájem, abychom lidi neodmítali, my je 

neodmítáme jo, to znamená, když někdo přijde, tak abysme byli tady ty počty únosný, zatím 

je to teda plný, ale teďka se dělá nahoře nějakej novej multifunkční sál, já jsem tam ještě teda 

nebyl po dokončení, ale tam je ta kapacita větší. Taky nám nabízelo nějaký prostory Tesco, 

ale je to takový cizí neosobní. Lidi chtěj bejt tady, tady se jim líbí, je to fajn. Potom bysme 

ještě mohli udělat, že by se chodilo třeba ve středu, ale nevím. Nevím, že by vyloženě něco 

chybělo, já si snad ani nemyslím. 

V: A co se jim tedy tak líbí? 

R: No nejvíc ty zájezdy, vlezou si do autobusu, teďka se tam vypráví, většinou to má 

připravený paní předsedkyně. No a má už to nastudovaný, teďka nám řekne o nějakejch těch 

pamětihodnostech jo, kolikrát i k nevůli toho řidiče nejedeme po dálnici, ale objíždíme to, 

abychom toho stihli víc a podívali se tamhle, tamhle. Takže někdy to asi není dobře, ale zase 

on je rád, že si vydělá prachy, takže to nějakým způsobem spatláme. Kdybychom měli jet 
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někam hodně daleko, tak to lidi asi nechtěj, protože to by seděli furt v autobuse. Když si 

vemete hodina a půl, dvě hodiny, tam i zpátky, tak už je to dost. Ještě máme některý 

destinace, který jsme nenavštívili. I ten pan řidič s námi dobře spolupracuje, protože on nemá 

jenom nás, takže nám dává tipy, co okouká někde jinde. 

V: Jasně. No a vy osobně máte nápady na nějaký zlepšení? 

R: Zlepšení by mohlo bejt vždycky, to říkáte správně. Tak taky nám pět, šest lidí umřelo za tu 

dobu, to je takovej smutnej fakt, s tím se musí počítat. Nevím, nevím, teďka mě jako nic 

nenapadá. 

V: No tak to je dobře… 

R: No dobře, ono to zas tak dobře není, abychom nestagnovali zase, říkáte to do docela 

srozumitelně, že bysme mohli klidně začátkem roku, že bych já to mohl ventilovat, že jsme 

spolu mluvili a jestli někoho něco nenapadá a kdyby se našla opravdu vážná připomínka, tak 

by se mohla realizovat. Chodíme i občas v sobotu, neděli, tady hrajeme šachy, karty se hrajou. 

V: Aha, takže sem nechodíte jenom v úterý a ve čtvrtek? 

R: No to máme jako to, ale když se domluví určitá skupina lidí, tak není problém. Aby se ty 

prostory tady využívaly a aby ta veřejnost tady žila. V neděli jsme zrovna tady hráli šachy a 

děvčata tamhle hrála karty. Občas někdo udělá něco sám od sebe, třeba ty utěrky vezme a 

vypere to, přinese to zase všechno vypraný. Někdo zase přitlačí hadr na podlahu. Knížky, 

kdybyste chtěla nějakou knížku, tak si pro to přijďte. Lidi to sem nosej, ale něco je ještě 

neprobádaný, protože se k tomu nedá dostat, ale to je obecnej rys, že ty knihy nějak upadaj. 

V: A vy máte přehled o dalších vzdělávacích institucích tady v Letňanech? 

R: No já nevím, co máte na mysli? 

V: Tak víte o tom, že tady existuje ten Klub aktivního stáří? 

R: To jsem slyšel, ale nevím, co si pod tím mám představit, kdo to vede, jak dlouho to 

existuje. 

V: Vůbec tedy o tom nemáte informace? 
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R: Nemám o tom informace, ale mě pohltí prostě ten klub tady. Jako pochopitelně, když je 

nějaká akce, tak mi zavolá paní místostarostka. Václave, když byla třeba vánoční besídka, ať 

přijde co nejvíce seniorů, že jsme skupina taková pospolitá, a když tam přijdeme my, tak nás 

tam přijde dejme tomu padesát, ostatní obyvatelé z Letňan, to je s otazníkem, že jo, kdo 

přijde, ty jsou už takový nesourodý. To radnice dělá hezky tu vánoční besídku na tom 

výstavišti, takže se tancovalo, bylo tam občerstvení a hezký to je. 

V: No, já jsem se na tu další instituci ptala, z hlediska toho, jestli to vystačí pro tu kapacitu 

těch lidí. Jestli je toho dost tady v Letňanech. 

R: No, vzdělávací instituce, my to bereme takhle, občas někdo dohodí někoho, třeba ten 

doktor, takže to prostě bylo dobrý, no a potom máme takový ty stálý, což jsou třeba ty 

policajti, ty zveme každej, oni i sami prostě to je jejich profese, tak oni jsou rádi. Oni taky 

nepřijdou s prázdnou, oni přinesou třeba ty reflexní pásky, minule taky přinesli nějakou tašku, 

tak oni vždycky říkaj: „Pozvi ty policajty, oni nám zase něco daj.“ No a potom už jsme tady 

docela dlouho neměli Taťánu Ametovou, tak jí vždycky zavoláme, ona nám řekne, kdy si 

udělá čas a my ji nalepíme tady do toho programu a prostě nějak to běží. Ale říkáte dobře, že 

možnost oživení je nějakým způsobem vždycky, člověk se dostane do takovýho nějakýho 

svého stereotypu, což je přirozený, ale teďka mě nenapadá nic. 

V: Hmm. A ještě se teda zeptám, vy teďka máte plnou kapacitu toho klubu? 

R: No, helejte se, máme 114 členů k dnešnímu datu. Kdo je člen? Člen je ten, kdo zaplatil 

členské příspěvky na ten kterej rok. To je definice u nás člena. Jestli potom už nikdy nepřijde, 

jakože se to může stát. Přijde sem, sedne si ke stolu, s nikým si moc nerozumí a už nepřijde 

nebo někdo přijde opravdu párkrát. Ideální je, když někdo si pozve nějakou svojí známou. Už 

jako se o ní postará. Když sem přijde někdo z ulice, tak „hele k nám ji nedávej, tady už nás je 

dost“. 

V: Já se ptám jenom proto, jak funguje nějaká propagace? 

R: No takhle, my máme v Letňanských listech stránku seniorů. Tam se většinou snažíme, já 

tam vždycky píšu: Přijďte mezi nás, jsou tam uvedený ty naše hodiny a hlavně telefonní číslo 

na mě. Takže lidi se ozvou. A jak říkám, největší gró je, když třeba veme někdo sousedku 

z baráku. Máme tady prakticky lidi jenom z Letňan, protože to je podmínka, aby ty peníze šly 

do Letňan. 
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V: Takže to musí být letňanský občan? 

R: Ano, akorát tady máme výjimku, to je paní, která bydlí v Kojeticích a celej život dělala 

tady v Letově, to je prostě náš člověk. Ale neděláme žádný kontroly dokladů, každej nám 

nadiktuje nějakou tu adresu, telefon, když uzná za vhodný. Je to prostě na svobodný bázi. Ale 

je to výhodnější, když na něj máme ten telefon nebo i to narození, protože v případě, že má 

kulatiny, tak bude obdarován. 

V: To je hezký. Dobře, tak akorát to co tady teda děláte: to byly nějaký ty vzdělávací 

přednášky, ty zájezdy poznávací, sportovní aktivity, … 

R: Jo a taky tady máme hodně, jak se tomu říká Přátelské posezení, jo a to má taky svým 

způsobem popularitu. Takže ty Přátelský posezení minimálně dvakrát do měsíce, třikrát 

prostě jsou, protože je to potřeba, abychom lidi „nešikanovali“ nějakým konkrétním 

programem, prostě si přijdou pohovořit, pokecat. 

V: A ještě něco tady máte? Třeba nějaké kurzy pletení nebo… 

R: No něco, nějaký pokusy tady byly, ale teď opravdu tady nic není 

V: Máte tady to zpívání, že jste říkal? 

R: No, to zpívání je dobrý, je to zase trošku něco jinýho.  

V: No… 

R: Ale máte pravdu v jedný věci, já si tady z toho odnesu to, že se pokusím nějakým 

způsobem, takhle to nějak běží, že kdyby byly nějaký významnější podněty, protože ty 

podněty jsou potřeba pořád, aby nehrozila nějaká stagnace. I když v tomhle věku se hned 

nabízí jedna možnost, lidi v tomhle věku nechtěj žádnou změnu, nechtěj. Prostě když je 

člověk mladej chce změnu revoluční cestou, ve středním věku chce taky změnu, ale ne tak 

drastickou cestou, starý člověk nechce změnu, to mám z jedný knížky. 

V: No ale zase ti, kteří sem chodí, tak aspoň o nějakou změnu mají zájem ne, když jsou 

aktivní a chodí sem? 

R: No to jistě. To jsou aktivní lidi. Naprosto vnímaví lidi, to už je taková ta selekce, že kdo se 

sem vypraví, tak musí mít trochu energie. 
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V: No tak jo, akorát jestli chcete něco doplnit ještě? 

R: No už asi ne, já jsem se tak vypovídal. Teď akorát mě napadá, že musíme udělat program 

na únor, taky záleží na počasí. To jsou všechno lidi, který to nedělaj jenom jako ochotnicky, 

ale mají i takový to hlubší o tom povědomí. Takže tak. 

V: Tak děkuji. 
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Příloha č. 5 Klub seniorů 6 

V: Má diplomová práce s názvem „Analýza současných forem a metod vzdělávání seniorů 

v České republice“ se zabývá možnostmi vzdělávání seniorů.  Ze současných vzdělávacích 

institucí jsem si vybrala kluby seniorů. V nich probíhá empirická část, jejímž cílem je zjistit, 

zda nabídka vzdělávacích institucí ve vybraných městských částech Prahy, které v současnosti 

poskytují seniorům příležitosti ke vzdělávání, je vzhledem k jejich potřebám a zájmům 

dostatečná. Předtím než začneme,  musím se  Vás zeptat, zda souhlasíte s rozhovorem a jeho 

nahráváním na mikrofon v mobilním telefonu? 

V: Ano. Tak povídejte. 

V: Já jsem se chtěla zeptat, jaké je poslání této organizace nebo instituce? Co vše tady 

provozujete? Jaké aktivity organizujete? 

R: Já pracuji u Červeného kříže jako pečovatelka, takže todle to je taková vlastně činnost 

Červeného kříže, že je tady ten klub seniorů. Je podporovanej městskou částí Prahy 14, 

Letňany, no a, já jsem to teď zapomněla. Co je to poslání jo nebo tak? 

V: No, jaké aktivity… 

R: No tak pořádáme různý výlety, snažím se udělat jim ten program co nejpestřejší, aby to 

nebylo ňáký jenom přednášky nebo tak, ale, takže máme někdy přednášky, někdy sem třeba 

přijde zahrát někdo na nějaký hudební nástroj, zazpívat a hodně rádi mají rukodělný práce 

teda a dneska protože už máme další středy do Vánoc nabytý, jako nám přijdou z hvězdárny 

přijdou přednášet o Betlémské hvězdě a tak, tak jsme si museli udělat vánoční večírek už 

dneska, takže teď budu vařit punč. 

V: Teda. Všichni dohromady nebo Vy to budete připravovat? 

R: Já to uvařím a pak si posedíme. Takže dneska už máme předčasné vánoční posezení, 

protože potom už nebudeme mít čas. 

V: Jasně. A jak jste říkala, tak to je i pro Prahu 14? 
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R: Jo je to tady pro Letňany, ale choděj sem i z Čakovic, Třeboradic, Miškovic, z těch 

přilehlejších. Máme tady pár paní, který sem chodí. Chodí sem přibližně tak třicet dam, mezi 

dvaceti a třiceti, podle toho, jak se sejdou. 

V: No, tak to je hodně. A přesně vy tedy máte na starosti tady ten klub a celkově to vedení? 

R: Ano. Vymýšlím program, že jo, a tak.  

V: Hmm. A scházíte se se zaměstnanci sociálního odboru?  

R: Ne. Ne, vůbec nejsem v kontaktu s nima, oni akorát dávaj nějaký ty finanční příspěvky, ale 

to obhospodařuje naše paní ředitelka, že jo. A ona nám potom poskytuje ty peníze. 

V: To je tedy paní ředitelka Červeného kříže? 

R: Ano, ano. 

V: A financováni jste teda i z městské části? 

R: Ano. Městská část Praha 14, Letňany dávají nějaký příspěvek finanční každej rok na ten 

klub seniorů. 

V: Hmm. A ještě teda získáváte finance kde? 

R: No potom samozřejmě ten Červenej kříž to taky financuje z části, ale to je asi už si 

myslím, jako, já to mám jako v rámci práce nebo tak, teď jsem přemýšlela jako plat, ale to 

úplně nevim, fakt nevim, jak to je financovaný, to nejsem kompetentní tuhle otázku 

zodpovědět. Jenom vím, že teda Praha 14, Letňany, že dávají nějaký peníze na tenhle klub. 

V: A ti co sem dochází, tak taky něco platí? 

R: Ne. 

V: Je to zdarma? 

R: Jo, jedině když potom jako uděláme nějakej výlet, tak něco teda nám zaplatí ředitelka 

z těch peněz co dostávají od Prahy 14, ale ty výlety jsou celkem finančně náročný, ten 

autobus stojí dost peněz. No tak pak někdy se to rozpočítá a dámy jsou ochotný i třeba za tři 

stovky, když potom je ten autobus, tak jsou ochotný i takhle přispět. Takže zas takovej 

problém nemaj. 
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V: Máte zpětnou vazbu od seniorů navštěvujících klub?  

R: Jo, no určitě, jako dobrou, choděj rádi, zrovna minule říkali, když jsme dělali nějaký, ježíš 

co jsme to dělali minule, nějaký krabičky na dárky nebo já už nevím ani. 

V: To je jedno. 

R: Tak byli rádi, že, jó takový mističky z ubrousků, takový lotosový květy jsme dělali, tak 

jako že se jim to líbí, že jako dělaj, takže ty rukodělný 

V: Takže takovou formou, že je hnedka ta zpětná vazba? Že Vám to hned řeknou? 

R: Jo. No to jo, to určitě, když se jim něco nelíbí, tak oni ztrácej zábrany v tomhle věku jo, 

opravdu. 

V: A i jako jste to třeba zjišťovali nějakýma dotazníkama? 

R: Ne. 

V: Jenom jako okamžitá zpětná vazba? 

R: Jo. 

V: A co se jim teda líbí v klubu? 

R: No, já myslím, že všechno, oni choděj už tak kolem druhý hodiny, že si tady začnou 

scházet, daj si kafe a tak jako si tady poklábosej. No, a pak máme hodinu nějakej program, 

podle toho, když je ten program náročnější, tak klidně začneme dřív nebo jsme tady i dýl. No 

to je různý. Jim se asi líbí všechno. Myslím si, že hodně ty rukodělný věci, že je baví, a ty 

vejlety taky, všechno je baví. Prostě je baví všechno, když člověk udělá nějakou zábavu. 

Několikrát se mi už stalo, že vybouchnul nějakej naplánovanej program, třeba teď naposledy 

zpěvák měl přijet na kytaru hrát Hašlerovy písničky, volal mi den odpoledne před klubem, že 

je nemocnej, no tak jsme si povídali prostě celou hodinu, a taky jsou za to rádi. 

V: Jo. A je teda něco, co jim chybí? 

R: Těmhle asi ne. (smích)  

V: Něco co by chtěli, co by rádi? 
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R: Tyhlety aktivní asi ne, oni prostě, to jsou fakt takový aktivní lidi, že oni co chtějí, tak si to 

nějakým způsobem opatřej, dojdou. Máme tady i pani, který už dělaly policejní akademii, 

mají za to diplomy, a tak. Takže i jako si sami shánějí nějakou tu aktivitu. A jsou strašně 

zaneprázdněný, každej den mají nějakou činnost. Protože on tady v Letňanech funguje ještě 

jeden klub a takže choděj tam, choděj sem. V pondělí tady začla dělat jedna paní, že choděj 

s těma holema, takže tydlenty lidi si nestěžujou, co choděj. Horší jsou ty, co jsou zavřený 

doma. Ty obstaráváme přes den.  

V: Takže ani nic vylepšit by nechtěli? 

R: Možná že jako jediný by bylo asi třeba lepší nebo co by se jim určitě líbilo, kdyby bylo 

třeba víc peněz na ty vejlety. Že by se mohlo jezdit třeba jednou za měsíc na ten vejlet. To by 

se jim určitě líbilo, protože rádi vejletěj, ale bohužel jako je to drahý. 

V: A ještě nějaký aktivity, co tady třeba neděláte, mají třeba nějaký podněty, co byste jim 

vycházela vstříc. 

R: No byl tady podnět, že chtějí cvičení, takže to jsem tady zajistila, takže každej pátek sem 

chodí odpoledne paní a cvičej na židlích. 

V: Jo. Takže to znamená, že sem chodí ty lidi, kteří chodí do klubu? 

R: Ano. Anebo když nabalej někde nějakou kámošku, tak ji vemou s sebou. Jako my jsme 

otevřenej klub, jako tady to není podmíněný nějakým členstvím nebo tím, že když sem někdo 

nebude chodit, tak už ho nevememe. To určitě ne. Kolikrát si sem ženský berou i vnoučata, 

když je zrovna hlídaj. „No to já bych přišla o klub, tak jsem ji vzala s sebou.“ Tak to je fajn. 

V: A vy osobně máte nějaký nápady na zlepšení? 

R: Nevím no, fakt mě jedině napadá víc těch peněz na ty vejlety, protože ty vejlety se jim 

líběj a jinak taky nevím úplně, nic mě nenapadá, myslím, že jsme spokojený. 

V: A přehled tedy máte o dalších klubech, tady už je asi jenom jeden? 

R: No, to mi dodávají dámy. Jinak já se o to moc nezajímám, já pracuji dole na Černém 

mostě, takže nemám moc čas se zajímat o život tady v Letňanech, takže jen to, co se 

doslechnu od dam. 
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V: Jasně. A myslíte si, že je dostatečné množství vzdělávacích institucí pro seniory tady 

v Letňanech? 

R: No to si nemyslím. Vyloženě vzdělávací, možná že by, to jste mě přivedla na myšlenku, že 

by dámy byly rády, kdyby bylo něco vyloženě vzdělávacího. 

V: Jo? Že by to uvítaly? 

R: Já si myslím, že jo, že ony jsou takový dychtivý informací, takže kdyby to bylo přímo u 

nosu jim, tak myslím, že by nebyly proti. 

V: Hmm. Takže třeba jazykové kurzy? 

R: No myslím, že počítače by se jim líbily. To tady jeden čas bylo, pak to nějak zaniklo a 

vůbec jako ovládání těhle modernějších technologií, protože tyhle dámy, co sem choděj 

nemají problém se sžit s touhle dobou, spíš jako technický problémy. Vnoučata na ně nemají 

nervy a nemají kde tyhle informace získat. Takže spíš aby získaly takovej aktuální rozhled, co 

se jako děje a aby se dokázaly s tím sžít. A určitě jsou tomu nakloněný. 

V: A ještě jsem teda zapomněla, klub funguje ve středu od tří do čtyř? 

R: Ano. Od dvou hodin je to tady otevřený. 

V: A v ten pátek to je ještě navíc to cvičení? 

R: Jo to je dopoledne, mám pocit, že je to od 9 do 10, ale já jsem to jenom zařídila a oni už 

sem choděj, protože já jsem v práci, takže já tady nemůžu bejt. Mají tady paní cvičitelku, ta 

chodí z nějaký zdravý výživy La Vie. 

V: A když teda jedete na výlet, tak to je taky v tu středu jako klub? 

R: No musí, protože jinak oni mají nabyto. 

V: A to je tedy veškeré fungování klubu? 

R: Ano. 

V: Dobře. A chtěla byste něco doplnit? Něco na co jsem se zapomněla zeptat? 

R: Nevím. Už mě nic nenapadá. 
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V: Tak v tom případě moc děkuji za rozhovor. 
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Příloha č. 6 Sociální odbor Prahy 5 

V: Má diplomová práce s názvem „Analýza současných forem a metod vzdělávání seniorů 

v České republice“ se zabývá možnostmi vzdělávání seniorů.  Ze současných vzdělávacích 

institucí jsem si vybrala kluby seniorů. V nich probíhá empirická část, jejímž cílem je zjistit, 

zda nabídka vzdělávacích institucí ve vybraných městských částech Prahy, které v současnosti 

poskytují seniorům příležitosti ke vzdělávání, je vzhledem k jejich potřebám a zájmům 

dostatečná. Předtím než začneme, musím se Vás zeptat, zda souhlasíte s rozhovorem a jeho 

nahráváním na mikrofon v mobilním telefonu? 

R: Ano. 

V: Tak mě by teda zajímalo, jaká je Vaše pracovní pozice, co je její hlavní náplní? 

R: Já dělám vedoucí oddělení sociální péče a rozvoje sociálních služeb. Naší cílovou 

skupinou jsou teda hlavně senioři a osoby se zdravotním postižením. 

V: Hmm. A vy se vlastně snažíte o co v rámci Vaší práce? 

R: No, je to na našem oddělení je kombinace přenesený a samostatný působnosti. V tý 

přenesený působnosti nejenom teda, že poskytujeme sociální poradenství, ale i třeba 

vyměňujeme parkovací průkazy pro osoby se zdravotním postižením, zvláštního příjemce 

důchodu ustanovujeme na oddělení, teď teda bohužel, nebo bohužel, spadly k nám i sociální 

pohřby, ale, takže v tý přenesený je to hlavně sociální poradenství popřípadě poskytnout 

lidem pomoc v případě, že zůstanou sami, nebo když jsou propouštěni ze zdravotnického 

zařízení, tak se jim pokusit hlavně nabídnout tu sociální službu a popřípadě jim najít tu, která 

by jim vyhovovala. No a v té samostatné působnosti je to hlavně to, co vlastně ten radní, ten 

politik, přes tu sociální oblast, čemu by se chtěl věnovat v rámci těch občanů, kteří bydlí na 

Praze 5. A senioři tam jsou taky, takže to je i třeba, jak jste říkala, vzdělávání seniorů, do 

kterýho teda můžeme zahrnout, takže i pořádání výletů pro seniory, jinak třeba v rámci toho 

vzdělávání, teď už to není v našem odboru, od března loňského roku, jsme tady pořádali 

Senior akademii, což se pořádá dál, ale už na jiným odboru, to bylo o prevenci kriminality na 

seniorech. Co ještě tady dáváme dohromady tady na našem oddělení v rámci komunitního 

plánování, neziskové organizace a vůbec organizace, které se zabývají volnočasovými 

aktivitami pro všechny cílové skupiny. 
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V: A máte přehled o těch vzdělávacích institucích? 

R: Vzdělávací, přehled snažíme se mít. Jestli budeme opravdu považovat za ty vzdělávací, 

což s Vámi souhlasím, že i ta samotná aktivita, že tam ten senior půjde, tak kluby seniorů, já 

nemůžu říct, já si myslím, že ano, že máme přehled, ale může každou chvíli, obzvláště ve 

volnočasových aktivitách u dětí a mládeže je spoustu klubů, kroužků, o kterých samozřejmě 

nevíme. Ale snažíme se mít ten základní přehled a obzvláště u organizací, které mají 

registrovanou sociální službu, tak tam bych řekla, že snad ten přehled máme. Já nechci říct, že 

ho máme, protože vždycky mě překvapí, že se zase objeví nějaká, ale řekla bych, že co sídlí 

na městský části, tak víme o všech. A samozřejmě, že jsou organizace, který poskytují 

v rámci tý dostupnosti v Praze. 

V: Hmm. A víte třeba kolik jich je? 

R: Víme. Máme přehled v komunitním plánování. Takže v tom posledním střednědobým 

plánu přehled je. Takže tady máme, který poskytujou na Praze 5 a o kterých víme, ale jak 

říkám to poskytování, když nesídlí, tak u orgranizací, který mají tu registrovanou slubu, tak 

jich tady máme 53 registrovaných poskytovalů na těch 28 druhů služeb, který jsme tady 

zaznamenali. Ale já třeba u průvodcovských a předčitatelských služeb nemám nikoho a 

nevěřím tomu, že by tady nebyl na Praze 5 člověk, který by potřeboval jejich službu a 

nevyužíval. Ale my jsme nezaznamenali v rámci našich klientů na odboru nebo na oddělení a 

vůbec v rámci té spolupráce žádnou organizaci, která by službu poskytovala. 

V: A to jsou všechny, i ty Domy dětí a mládeže? 

R: Ne, ne, ne. To jsou registrovaný služby, o služby neregistrovaný, takže, my jim tady 

říkáme buď navazující nebo související služby, tak ten přehled máme jenom v rámci 

webových stránek komunitního plánování, kde v tom katalogu uveřejňujeme buď ty, které 

s námi buď spolupracují, co za náma přijdou, že tam chtějí být nebo nám pošlou. A to nemám 

sečtený, to bych si musela otevřít ten, ale to bych řekla, že jako úplně stoprocentní přehled by 

se nedal udělat. 

V: A tohle jsou teda pro ty seniory a osoby se zdravotním postižením? 

R: Tohle to je pro všechny cílové skupiny, tohle je pro všechny. Pro všechny, jo. 

V: A přímo o ty vzdělávací instituce pro seniory, tak to máte nějaký přehled nebo zájem? 
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R: Základní přehled těch klubů seniorů máme. I se schází tady náš současný pan radní má 

zájem se scházet s představiteli těch klubů seniorů, takže řekla bych, že nejdéle jednou za půl 

roku se schází jenom s představiteli klubů seniorů, chce od nich nějakou zpětnou vazbu. 

V: Takže je zájem, o to co je potřeba? 

R: Je. Vždycky, co tady tu práci dělám, tak byl vždycky ze strany radních zájem o to, co se 

děje. Ta cílová skupina těch seniorů je relativně dost atraktivní. Hodně se o ni politici 

zajímají.  

V: A s těma seniory samotnými se nějak scházíte? 

R: Se seniorama samotnýma se scházíme taky, je to v rámci různých akcí, které pořádá naše 

městská část. Jarní, letní, podzimní, zimní den seniorů, což jsou kulturní akce, měli jsme tady 

i divadlo, nebo divadla bych měla říct, ale když jsme to teď přenesli do Švandova divadla, tak 

nebyl úplně ten souhlas správnej. Uvidíme, jak to bude dál. Výlety pro seniory jsou pořádaný 

naším odborem, teď doknce máme požadavek někdy od května do září, takže uvidíme, jak to 

bude. Takže scházíme se, ale musím říct, že to je třeba dvě stě. Máme tady těch seniorů třináct 

tisíc, tak my se scházíme s takovou dvoustovkou aktivních, pak se občas objeví nějakej, ale je 

to takový jádro aktivní, který je všude a potom se k nim občas někdo přidá. Ne každému 

vyhovuje takovýto spolčování. Spousta lidí odjíždí na jaře, za chvíli vyjedou, a vracej se na 

podzim. Takže nemůžu říct, že bysme znali všechny sniory, ale ti co chtějí… 

V: Já myslím spíš ty, co se aktivně účastní. 

R: Tak. A já bych řekla, že to je tak dvě stě, možná třeba, že jich bude tři sta, který jsou 

takový ty, co se zúčastňují všech těch akcí. 

V: Hmm. A s nimi se teda bavíte jako přímo z očí do očí nebo… 

R: S nima si povídáme, samozřejmě, že tím, že jsou to pořád stejní lidé. A na ty výlety třeba 

jezdí zaměstnanci našeho oddělení nebo spíš odboru, protože se musíme střídat, tak oni už se 

potom znaj, takže s mnohými jsou si i blízcí a vědí, co je trápí. Dozvíme se, tímhle tím 

způsobem se dozvíme.  Ale může to být velmi zkreslený, právě tím, s jakým druhem seniorů 

se scházíme. To jsou prostě ty aktivní, potom se taky dozvídáme a chodíme v rámci práce, a 

to už je v rámci tý přenesený působnosti, za seniorama, který jsou uzavřený doma a s nikým 

se nestýkaj a vlastně se o nich dozvíme, až když mají nějaký problém. 
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V: A tak chválí si senioři aktivity této městské části? 

R: Tak musela byste se zeptat jich, ale já předpokládám, že ano. Já předpokládám, protože 

zájem je o to velikej. Třeba plavání děláme taky pro seniory, kdy mají za zvýhodněné 

vstupné, si tady mohou vyzvednout za manipulační poplatek, my tomu říkáme plavenky, kdy 

na základě uplatnění mají s touto plavenkou potom slevu v akvaparku Barrandov, takže to je 

vlastně ještě další taková aktivita. A oni si to všechno chválej, na všechno choděj hned ten 

první den, kdy se začnou prodávat. Ať jsou to vstupenky na ten jarní, letní, podzimní a zimní 

den seniorů, dřív to byly jsenom dva, teď pan radní zavedl na všechny ty čtyři roční období. 

V: A na těch dnech seniorů, to tedy… 

R: Zpívají jim různý interpreti, několikrát Eva a Vašek, teď jim tam zpívá Yvona Simonová a 

ten druhý, myslím, že pan Štědrý. Tak jo, chválej si to, pokládaj to za jakoby, že ten pan 

radní, protože samozřejmě on je všude, ta záštita je jeho. Zrovna ode dneška, ne,  já jsem 

chtěla říct jak to, že tam nebyla fronta, bych se musela podívat, kdy teda prodáváme na zimní 

den seniorů, to byste viděla, jakej je o to zájem. Já jsem chtěla říct, že zrovna dneska 

prodáváme, ale evidentně ta moje informace je špatná, protože kdyby to bylo dneska, tak 

byste se sem prostě nedostala. 

V: Aha. 

R: Já se omlouvám, já se podívám, mě to teď tak zaujalo.  

V: Tak to je úplně v pohodě, aspoň je vidět, že se o to zajímáte. 

R: No a právě my máme webový stránky komunitního plánování, na kterých vlastně jsou 

jednak akce, tady den seniorů jedenáctého druhý, aha, já jsem tady nebyla v tý době, kdy se to 

připravovala, já jsem měla dovolenou, tak nevím proč to dávali… Takže kdybyste se sem 

přišla podívat ten den, kdy se začnou prodávat, tak byste tady viděla ty čtyřstupy a hádající se 

seniory. Bohužel je někdy těžký je uspokojit, protože si představujou, že se několik lidí vrhne 

na vydávání těch lístků. 

V: A to je jenom zpívání nebo to dělají i nějaký sportovní aktivity? 

R: Sportovní aktivity, kromě výletů, přenecháváme neziskovým organizacím. Samozřejmě, že 

ty neziskový organizace jsou třeba podporovány v rámci dotací, bejvalejch grantů, aby mohly 
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ty svoje aktivity provozovat. Takže vím, že my tady máme komunitní centrum Prádelna, který 

patří úřadu nebo lépe řečeno, má ho pod sebou příspěvková organizace Centrum sociální a 

ošetřovatelský pomoci, kde se scházej senioři a třeba tam hrajou ping-pong. Zbudovalo se jim 

tam petanqový hřiště, dělají se tam různý akce pro ně, včetně i nějakých výletů, jenom 

v rámci toho zařízení, tancujou tam, mají tam taneční kroužek, možná i nějaký procvičování. 

Jako vzhledem k tomu, že já nedávám ten program toho komunitního centra, tak úplně nevím, 

neznám, ale včetně jazyků, učej se tam jazyky senioři, tam je hodně aktivit pro seniory. 

Kdyžtak Komunitní centrum Prádelna. Já myslím, že pod tím Centrem sociální a 

ošetřovatelský pomoci je celej plakát a tam byste viděla, co tam dělají. 

V: A to je příspěvková organizace teda? 

R: To je příspěvková organizace naší městský části a plus se potom ještě v rámci dotací 

přispívá těm jednotlivým klubům na třeba i na ten nájem, protože nějakej nájem tam platěj 

stejně. Jako nejsou tam zdarma, ale ty nájmy nejsou vysoký a pak jsou ještě dotovaný v rámci 

těch dotačních řízení. 

V: Jak jsme se bavili o tom scházení s těma seniorama, tak myslíte, že se jim třeba něco nelíbí 

nebo že jim tady něco chybí, že by chtěli něco jinýho? 

R: Nelíbí se jim určitě, tak asi by nebylo v pořádku, kdyby se jim všechno líbilo. Ale kromě 

toho, že teda měli takové ty představy, třeba teď jsme tady měli při vydávání těch plavenek, 

tak stížnosti, že tady stáli frontu. Protože se všichni naženou v těch osm hodin, že jo. A 

opravdu to není možný zvládnout, byť jsme i potom posílili toho pracovníka, který to vydává. 

Takže tohle, potom třeba i že se na ně někdy nedostane při různejch těch akcích, to taky může 

bejt v rámci toho. Jinak samozřejmě, že kdybyste se jich zeptala, možná že kdybyste zašla do 

toho komunitního centra Prádelna, tak že by Vám řekli spoustu věcí, co by se ještě mohlo 

dělat, ale je pravda, že musíme vycházet z té naší kapacity toho našeho úřadu. Ale jsou tady 

od toho neziskový organizace, aby některý věci třeba zabezpečily oni, včetně toho, že třeba, 

oni v rámci toho dotačního řízení, vlastně prokazují, nebo by měly uvést v té žádosti, pro 

kolik občanů městské části Praha 5 ta jejich aktivita je. Takže tímhle způsobem se dá 

zabezpečit spousta aktivit, takže jde jenom o to, jak oni se dohodnou v rámci sebe, kdo to 

zaštítí a podobně, nelze všechno řídit z tý strany toho úřadu. 

V: A nějaké minivýzkumy nebo minisondy jste prováděli? 
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R: No, v rámci tohohle komunitního plánování tady (ukazuje na počítači webové stránky) 

máme vždycky nějakou anketu, někdy tam míváme i dotazník, což teď jsme nějak neměli čas 

připravit ten dotazník, ale zase ta návratnost je třeba do sto lidí, takže nejsem si úplně jistá, že 

ten vzorek je úplně ideální. 

V: A to funguje jenom přes internet? 

R: To je přes internet plus mohou se zúčastňovat komunitního plánování, zveme je, nejenom 

ty představitele těch neziskových organizací, ale i veřejnost, takže, aby třeba i řekli tomu 

radnímu, který na ty setkání v rámci komunitního plánování chodí, tak aby řekli, co vlastně by 

chtěli, popřípadě kam směřovat aktivity. Tak tu možnost mají, ne že by ji neměli. To jako že 

potom to řeknou třeba na lavičce nebo třeba i… to co my se dozvíme, tak se snažíme, jestliže 

to je nějakým způsobem realizovatelný a nějak oprávněný nebo chybějící, tak se snažíme 

nějakým způsobem to nahradit. 

V: A nějaké dotazníky třeba v tištěné podobě? 

R: Abychom rozdávali dotazníky, to jsme rozdávali, myslím, že v roce 2012, ale spíš to 

vždycky směřujeme na registrovaný sociální služby. Co se týká těch volnočasových, 

souvisejících sociálních služeb, tam přece jenom to necháváme na tý aktivitě tý společnosti, 

tý komunity, těch lidí. Byť třeba klub seniorů, který chyběl na Barrandově, tak jsme se 

snažili, aby se mohli scházet, mají tam prostory, ale musím říct, že choděj tam ty senioři, ale 

nechoděj z toho Barrandova, jo, dojížděj vlastně. Takže asi není úplně dobrý jim takhle 

zasahovat z tý strany toho úřadu, takže je fajn, kdyby oni se jakoby dohodli a potom přišli: 

„my se tam nemáme kde scházet“, tam potom se určitě ta snaha projeví. Ale těch lidí je 

hrozně málo. Ale jak říkám, na tom Barrandově jsme se snažili dát ten klub seniorů nebo 

umožnit jim, aby se tam mohli scházet. 

V: Hmm. A jaký vy máte názor na ty místní vzdělávací instituce, jestli si myslíte, že jich je tu 

dost nebo málo? 

R: Já právě nevím, jestli bych je nazvala vzdělávacíma institucema, byť v tom Komunitním 

centru Prádelna, oni mají ještě Královskou louku, jako detašovaný pracoviště, tak tam se třeba 

učej na počítačích, mohou si tam přinýst jakýkoliv přístroj, který dostanou třeba doma, ať je 

to mobil nebo tablet nebo podobně, aby se naučili, nebo foťáky, aby se tam naučili s tím 

zacházet. A to si myslím, že je hrozně prospěšný. Knihovna je velmi aktivní, tam teda my 
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s nima nejsme moc propojení, ale vím, že se tam taky scházej senioři a že taky jako jsou tam 

nějaký akce na tu cílovou skupinu právě, nebo scházej se tam, že když jdu tamhle naproti, tak 

že je tam potkávám, což si myslím, že je fajn, že ty senioři, který nechtěj sedět doma a být 

odtržení od tý společnosti, tak mají kam chodit, mají kam přijít a přinést tam třeba ten mobil 

s kterým neumí zacházet a někdo je to naučí, protože doma na ně nemají trpělivost nebo tam 

ani nejsou, že jo, ty mladý. 

V: Takže myslíte si, že mají dost příležitostí, dost aktivit tady?  

R: Já myslím, že ano, jestli toho využívají? Snažíme se jim to říkat, počítače tady máme pořád 

prázdný v Centru sociální a ošetřovatelský pomoci, tam by teda měli přijít s troškou znalostí, 

protože tam není čas a ten člověk, který by se jim věnoval. I když on jim ten základ ukáže, ale 

ne že by tam s nima seděl. Prostě pustí ten počítač, popřípadě, ale to už je nad rámec, tam je 

prostě jedna zaměstnankyně. Totéž je tady v tý knihovně, v Komunitním centru prádelna. Já 

si myslím, ž tu možnost mají, využívají toho ti, co chtějí. Věřím tomu, že se můžete setkat 

s velkou skupinou seniorů, kteří budou říkat: „my o ničem nevíme“, „my na tohle 

nemůžeme“. 

V: A když jsme teda u té propagace, tak kromě internetu… 

R: Naše radnice má tady tu Pětku pro vás, která je bych řekla hlavně čtená seniory, já bych 

řekla, že hlavně jima. A tam jsou právě různý programy těch klubů. 

V: Takže to je v tom časopise. 

R: Jako Pětka pro seniory, já vždycky říkám, že když něco pořádáme a když se to neobjeví 

v Pětce, tak je to jak kdybychom to nedělali, jako bychom to nikomu neřekli. Jinak 

samozřejmě, že potom třeba, že v případě, že to potřebujeme víc zpropagovat, aby o tom 

věděli, tak to rozešleme těm představitelům neziskových organizací, teda klubům seniorů, 

zasíláme mailem. Tady kulturní klub Poštovka (ukazuje v časopise), tam se taky schází 

senioři a někde tady určitě bude Komunitní centrum Prádelna. Takže 5ka pro vás největší 

informátor o tom, co se děje na městský části pro všechny nebo pro seniory stoprocentně, 

úplně nejvíc. Potom oni už právě, jak jsou nakontaktovaní na ty naše zaměstnance, tak jim 

třeba volaj, takže v rámci poradenství a nebo v rámci informací. Jakej je další zdroj? No 

samozřejmě webový stránky, což nevím do jaký míry tam choděj. 
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V: A třeba na úřední desce tam máte vyvěšený programy? 

R: na úřední desce tam nebudou programy. Nebo aspoň si myslím, že to tam ani nepatří, to 

teda teď jste mě tím zaskočila, já tomu nevěřím, že by to tam někdo… Na úřední desce určitě 

ne, jestli na nějaké nástěnce, to už je něco jinýho, na úřední desce, já si myslím, že to tam 

nepatří. 

V: A ještě jsem se chtěla zeptat, to poradenství, jste říkala, že tady máte sociální poradenství? 

R: Sociální poradenství, samozřejmě ono to je, jako má se to týkat nějakých těch problémů, 

co ty lidi potřebujou. Řešení nějaké té situace, těžká situace, třeba úmrtí partnera a ten co 

zůstal nemá na celej nájem. Choděj sem se spoustou problémů, my se jim právě spíše snažíme 

říkat, že už ten úřad není takovej jako za toho jejich téměř celého života, že bychom je chtěli 

jenom nějakým způsobem trestat, ale že fakt jsme tady od toho, abychom jim pomáhali. 

Takže s nima řešíme spousty věcí, včetně nefungující karmy a nebo kontaktu s majitelem 

domu, se kterým se ta seniorka bojí mluvit a vlastně přenáší na nás takovou tu komunikaci, 

byť to taky vždycky říkáme, že to není napořád, my to začneme a potom je potřeba, abyste 

zase najela Vy. Nemůžeme zase za ty lidi vyřizovat všechno. A nebo teda ve chvíli, kdy 

zjistíme, že to je senior, za kterýho musíme vyřizovat všechno, tak potom se snažíme ho 

zabezpečit jinak, no. To je třeba když žije sám a jestliže tam není nikdo, kdo by mu pomáhal, 

tak třeba i tu žádost soudu, aby posoudil svéprávnost. To potom nastupuje tady kolegyně 

vedle, veřejní opatrovníci, a pak těm lidem pomáhaj opravdu se vším. Je toho čím dál tím víc, 

protože ty lidi stárnou, dožívaj se vysokýho věku, ale ten mozek to prostě nevydrží. 

V: A to sociální poradenství je zdarma? 

R: Sociální poradenství je vždycky zdarma, na úřadu už úplně, ale i v neziskových 

organizacích. Všechny neziskový organizace musejí poskytovat základní sociální poradenství, 

který maj registrovanou službu a jinak potom jsou organizace s odborným sociálním 

poradenstvím, který to je taky bezplatný. A jinak ještě u nás taky v rámci té příspěvkové 

organizace Centra sociálně ošetřovatelský pomoci máme sociálně-právní poradnu, ta je na 

Štefánikově ulici, ta je taky bezplatná pro občany městský části Praha 5 a tam se každý může 

přijít poradit i s tím právním poradenstvím, nejsou z toho žádný písemný výstupy, ale 

pomáhají tam i sepisovat různé žádosti a podobně. 

v: Tak to je úžasný. Tak chcete ještě něco doplnit? 
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R: Ne.  

V: Tak za mě je to všechno, tak já Vám moc děkuji. 
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Příloha č. 7 Sociální odbor Prahy 18 

V: Má diplomová práce s názvem „Analýza současných forem a metod vzdělávání seniorů 

v České republice“ se zabývá možnostmi vzdělávání seniorů.  Ze současných vzdělávacích 

institucí jsem si vybrala kluby seniorů. V nich probíhá empirická část, jejímž cílem je zjistit, 

zda nabídka vzdělávacích institucí ve vybraných městských částech Prahy, které v současnosti 

poskytují seniorům příležitosti ke vzdělávání, je vzhledem k jejich potřebám a zájmům 

dostatečná. Předtím než začneme, musím se Vás zeptat, zda souhlasíte s rozhovorem a jeho 

nahráváním na mikrofon v mobilním telefonu? 

R: Jo, můžete. Aha a jaké další městské části jste si vybrala, jestli se můžu zeptat? 

V: Prahu 1 a Prahu 8 

R: Hmm 

V: Tak, já jsem se chtěla zeptat, jaká je Vaše pracovní pozice? 

R: Takže, to je terénní sociální pracovník. 

V: Hmm, a co je tedy Vaší náplní práce? 

R: Tak je to ta vlastně sociální práce, ale hlavně teda jakoby v terénu, že jo, kde se chodí po 

těch bytech, třeba i těch seniorů a podobně, bezdomovců třeba. 

V: A vy teda máte přehled o těch vzdělávacích institucích pro seniory v této městské části? 

R: O vzdělávacích institucích, noo, tak takhle, tady funguje jakoby klub seniorů, tam se konají 

nějaký vzdělávací akce, některý my jsme třeba i zajišťovali, to znamená, hmm, dělalo se tam 

kvůli bezpečnosti a podobně, ale to bývá, ale to bych Vám mohl kdyžtak najít, kdybyste to 

nějak konkrétně potřebovala. 

V: Tak to kdyžtak později. Ale je tady teda jeden klub seniorů ? 

R: A pak máme ještě v domě s pečovatelskou službou, tam se taky scházejí senioři. 

V: Hmm, myslím, že to je Klub aktivního stáří, když jsem to hledala teda. 

R: No, no, no. 
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V: A já teda mám vzdělávání v diplomové práci zahrnuto jako celkově všechny rozvojové 

aktivity pro seniory jo, nemám to vyloženě jako jen jazykové kurzy nebo takhle.  

R: Hmm, hmm. 

V: A vy tedy nevíte, na co jsou třeba zaměřený, jestli mají nějakou specifikaci nebo… 

R: No tak tady, že jo, řešil se, hmm, třeba bezpečný internet, když ty senioři, že jo, používají, 

minimálně v tom klubu, nebo někdy samozřejmě i doma, že jo. No potom ještě s městkou 

policií se dělalo, to bylo právě kvůli tý bezpečnosti seniorů, jak se mají chovat třeba 

v různejch situacích, no ale to já bych Vám to přesně k tomu ty věci našel, jestli to potřebujete 

nějak konkrétně. 

V: No, tak kdyžtak potom se můžeme domluvit. Jinak jakoby jestli jsou zaměřený třeba na 

jazykový kurzy nebo spíš relaxační, to byste věděl? 

R: Tak, spíš bych se musel kouknout, jakej tam přímo mají program, ale vím, že se tam dělá 

všechno možný, výlety, přednášky, že jo, v těch klubech seniorů to je, tam jsou různý akce, 

jo, to vyloženě z toho programu by se muselo zjistit. 

V: Hmm, a víte jaký je o ty instituce zájem jako ze strany seniorů? 

R: Zájem určitě je, většinou je tam plno, jako kdo chce, tak má možnost se do toho zapojovat 

a hlavně samozřejmě ty výlety a ty akce, co dělaj, o to zájem je. 

V: A scházíte se s těmi zaměstnanci těch klubů? 

R: Určitě, hmm, s pánem, který se o to stará, tak s tím jsme v kontaktu a s domovem taky, 

v DPSce taky, tam taky chodíme. 

V: A jak zhruba často? 

R: Jako jak často jsme v kontaktu s nima? 

V: No. 

R: No tak podle potřeby, to záleží, co se dělá, protože nějaký ty akce jsme tam vlastně jakoby 

my organizovali, takže prostě, no, minimálně tak nějak jednou za měsíc, ale když je něco, tak 

samozřejmě i víc že  jo. 
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V: Hmm. A můžu se teda zeptat, co řešíte? Řešíte teda ty akce, které tam budete pořádáte? 

R: Ty akce no. 

V: A ještě něco jiného? 

R: No tak pokud by tam měl problém třeba nějakej senior, jako s něčím v sociální oblasti, tak 

samozřejmě taky že jo, pokud se to dozvíme. 

V: Takže si takhle předáváte ty informace, když je nějaký problém. 

R: Určitě. 

V: A scházíte se se seniory samotnými? 

R: No při těch akcích jo, že jo, tak jako když jsme tam dělali třeba s tou městskou policií, no 

tak to jsme samozřejmě se tam s nima setkali se všema. 

V: A bavili jste se s nima o fungování třeba tý instituce? 

R: Jako toho klubu seniorů, jak to funguje nebo takhle? 

V: Hmm. 

R: No tak, když jako spíš některý sami od sebe, že jo, když prostě někteří mají potřebu nám 

něco sdělovat, tak samozřejmě jo, že jo, ale asi jako nějak cíleně vyloženě ten moment, že 

bysme se ptali, to asi ne, no. 

V: Hmm. Takže ani jakoby neproběhl nějaký minivýzkum, dotazníky ohledně těch klubů. 

R: No tak to oni sdělují jako přímo, ale jako takhle vyloženě dotazníkem nevím, jako že 

bysme to nějak někdy se dotazovali. Ale právě v tom domově s pečovatelskou službou, tam se 

dělala i taková depistáž, kdy jsme to vlastně obcházeli všechny ty obyvatele, takže tam se to 

dělalo v rámci tý depistáže, ale v tom klubu seniorů, tam prostě oni podle potřeby nám ty 

informace taky předávají. Přes  toho pána, který to tam organizuje, tak spíš takhle přes něj 

V: Hmm. No a když teda máte informace o tom, tak senioři si to chválí nebo mají spíš 

výhrady? 

R: No tak vždycky se najde někdo, komu se tam nebude něco líbit. 
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V: No tak jasně. 

R: A jako to se nedá asi při těch akcích zavděčit úplně všem, že jo, takže vždycky se najde 

nějakej stěžovatel. 

V: No, a když to tedy shrneme, tak třeba máte více kladných ohlasů než třeba 

R: Jako myslím si, že víc je tam kladných, tak kdyby je to nebavilo, tak by si myslím, tam ani 

nechodili, žejo tak, myslím si že spíš to jako vnímají pozitivně. 

V: Hmm. A víte teda konkrétně, co by se jim jako nelíbilo? Jako že by jim tam něco scházelo 

nebo vyloženě nějaký problémy? 

R: No tak oni spíš organizačně tam řešej pak nějaký věci, že jeden tam chce tohle, jinej pak 

zase něco jinýho, žejo, a teď se to musí sladit vlastně u všech těch lidí. Jo, takže prostě 

s timhle spíš jakoby může bejt trošku potíž. 

V: A neslyšel jste tedy, že by jim tam chyběli nějaký aktivity? 

R: No tak zase je to nějak finančně omezený že jo, ono by se dalo dělat věcí, kdyby na to byly 

peníze, tak samozřejmě. Oni by chtěli i třeba víc těch výletů jo, ale to prostě zase musí se 

přihlídnout k těm financím. 

V: Takže případně jako by chtěli víc výletů a  

R: To si myslím, že by uvítali, ale jako nejde to kvůli penězům no. 

V: Jaký máte názor tady na ty místní kluby? 

R: Já si myslím, že určitě je to dobrá věc, že to funguje, protože už jenom, že ty senioři jsou v 

nějakým společenským kontaktům a můžou sdílet nějaký svoje starosti i radosti. Jako jo, 

kdyby na to bylo víc peněz, tak tím líp, ale zase prostě je to nějak limitovaný, takže. Ale 

určitě dobrý, aspoň že díky bohu, že to aspoň takhle funguje no. 

V: A myslíte si, že je vyhovující, takhle ty dva kluby? Nebo by jako, kdyby na to byly 

finanční prostředky, tak jestli by se našlo uplatnění pro nějaký další klub? 

R: Já si myslím, že i jo, ale prostě zase, že jo, je to o těch penězích, že jo. 
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V: Jasně. A Vám samotnýmu nepřipadá, jestli tam nechybí nějaký aktivity pro ně nebo 

připadá Vám to dostatečné? 

R: No možná, že by tam mohlo probíhat víc jako třeba nějakých přednášek, jako myslím 

vzdělávacího nějakýho charakteru, jo. Ale tam je zase otázka, tohle je problém, že oni o to zas 

až tak velkej zájem nemaj, oni spíš jakoby tu zábavu než sedět tam prostě na přednášce. To 

jim by se, jako v takový míře, co já bych si představoval, tak jim by se to nelíbilo jo. Takže 

tak. 

V: Dobře a chcete teda o tom ještě něco doplnit? Na co jsem se nezeptala nebo něco, co byste 

mi chtěl sdělit? 

R: Tak teď mě nic nenapadá k tomu. 

V: No, tak pro mě tedy hotovo. 

R: Aha, to bylo rychlý. 

V: Ano, tak děkuji za rozhovor. 
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Příloha č. 8 Sociální služba „ŽIVOT 90“ 

V: Má diplomová práce s názvem „Analýza současných forem a metod vzdělávání seniorů 

v České republice“ se zabývá možnostmi vzdělávání seniorů.  Ze současných vzdělávacích 

institucí jsem si vybrala kluby seniorů. V nich probíhá empirická část, jejímž cílem je zjistit, 

zda nabídka vzdělávacích institucí ve vybraných městských částech Prahy, které v současnosti 

poskytují seniorům příležitosti ke vzdělávání, je vzhledem k jejich potřebám a zájmům 

dostatečná. Předtím než začneme, musím se Vás zeptat, zda souhlasíte s rozhovorem a jeho 

nahráváním na mikrofon v mobilním telefonu? 

R: Ano. 

V: Tak já jsem se chtěla zeptat, jaké je poslání této instituce? 

R: Naším posláním je aktivovat seniory a umožnit jim, aby mohli důstojně prožít své stáří. 

My se snažíme hlavně o to, aby oni mohli být v kontaktu s lidmi, aby se neuzavírali doma a 

měli možnost kdykoliv přijít někam bezpečně, ať už tam budou trávit aktivně ten čas nebo 

pasivně, tím že s námi posedí a jenom popovídají. Naším posláním je ve stáří, když už nemají 

třeba moc i peněz, dopřát jim trochu toho štěstí. 

V: Hmm. A co vy tady provozujete, jaké aktivity všechny? 

R: Těch aktivit tady máme opravdu hodně. A zkusím to nějak vyjmenovat. No tak, co jsme 

teďka tady v tom patře, kde je nějakých 5 učeben, tak během týdne tady proběhne nějakých 

75 různých kurzů. Takže je to opravdu hodně a to v tom ani není to další, co jste říkala. Takže 

máme tady jazykové kurzy – francouzštiny, španělštiny, italštiny až přes nějakou angličtinu. 

A to ve všech máme opravdu jako konverzace. Senioři, musím říct, že se tady učí i nový 

jazyky, jsou v tom velmi aktivní, myslím si, že mnohem víc než my mladí, abych se přiznala. 

Pak tady máme počítačové kurzy, protože to si myslím, že ve vzdělávání seniorů, v době kdy 

je to velkej trend a v počítačových kurzech se zaměřujeme třeba i na práci s tablety. Aby 

mohli jít s dobou, s vnoučaty, protože ono je to od nich dneska žádáno. Pak tu máme různé 

cvičební kurzy, ale nejsou to úplně klasický kurzy cvičení se seniory, máme tady břišní tance, 

jógu, můžou to prožít velmi aktivně, záleží jaký oni jsou a pak to i upravujeme ty kurzy pro 

ně, jak jsou na tom zdravotně. Pak tady máme keramické kroužky, máme i hrnčířský kruh i 

pec, takže mají možnost si u nás opravdu ten výrobek pak i odnést a pak tady máme i 
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arteterapii. To už se zaměřujeme více specifičtěji, takže to už nám dělá přímo profesionál. 

Výtvarné kurzy, šití, to je taková ta základní paleta. Pak mezi ně patří i různé naše kluby, kde 

se naši senioři schází jen tak. Některý ty kluby nám vedou odborníci – sociální pracovníci a 

některé si vedou sami. 

V: Aha, takže je tady víc těch klubů? 

R: Jo, tři teďko máme. 

V: To jako, že se různě zaměřujou nebo je to… 

R: Jsou i v různých dnech i se různě zaměřují. Jeden tam víc řešej cestování, pak jeden 

zaměřený do tý historie, do toho co prožili a pak je jeden v pátek, právě teď, a tam si spíš 

povídají, co se teď děje. Co jsme otevřeli a snažíme se v tom hodně jet je reminiscence. 

Reminiscenční terapie, protože to vnímáme jako důležitý v tomhle věku. A tam vždycky 

zvolíme nějaký téma, kterýmu se věnujou, bylo období Vánoc, období andělů jsme měli, tak 

to pro ně bylo úplně úžasný a vůbec s tím nechtěli skončit, takže to hodně záleží. A vede to 

člověk, který se tím přímo zabývá, vzdělává se v tom. My jsme sociální služby, takže 

vždycky musí mít to vzdělání všechno mít. Pak jak jste říkala, tak my tady máme různý druhy 

poradenství, kde my v těch poradnách, máme obecný, ale to je základní činnost každý 

neziskový organizace, který musí poskytovat, zdarma a potom máme pro oběti domácího 

násilí ať už pro ty seniory nebo pro ty, co tomu přihlížejí, pak tam máme svépomocnou 

skupinu pro pečující, právě protože strat se o seniory, starat se o své rodiny je velmi náročný, 

tak abychom předcházeli různým věcem. A pak tam máme i sociální poradnu, protože do toho 

patří i tady ty naše starosti. Tak to myslím, že by mohla být tak většina toho, co tady 

provozujeme. 

V: A do toho sociálního patří i nějaké právní otázky? 

R: Ano, máme tady i právní poradnu, všechny tady ty poradny máme zdarma. Máme dva 

právníky, který nám sem dvakrát týdně chodí vypomáhat, což je teda úplně úžasný. Ale velmi 

smutný je, že všechny termíny jsou třeba na měsíc plný. Bohužel, je to tak, takže právníci se u 

nás nezastaví. 

V: No jo no, tak ono je to potřeba v dnešní době. 
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R: Určitě. Ale ono si myslím, že to skoro nikdo nedělá, tu právní pomoc zdarma. My 

nemůžeme za ně zatupovat, na to samozřejmě nemáme pravomoc jakoby postoupit dál, 

protože na to už bychom museli mít různý licence a tak, takže to bohužel nemůžeme. Ale 

minimálně jim můžeme poradit, jestli to má vůbec smysl do toho chodit, co řešit nebo jak 

tomu předejít, protože oni samozřejmě řeší podobný dost věci často. Ať už jak se vyhnout 

nějakýmu potom dědickýmu řízení, co do toho zahrnout. Tak to samozřejmě s tímhle jim 

můžeme poradit a odkázat je, kde všude se to dá řešit. 

V: Jo. A vy jste teda nezisková organizace? 

R: Hmm. Jsme a jsme zapsaný jako ústav. Jako podle právní normy. 

V: Hmm. A vy teda nějak komunikujete s Prahou 1, s nějakým sociálním odborem? 

R: Určitě. My teda komunikujeme vlastně se všemi Prahy, nejenom s Prahou 1, jsme se 

všema ve spolupráci, protože půlku věcí, co jsem vyjmenovala je zdarma a půlku věcí pro 

seniory máme za velmi nízký ceny, vůbec neplatí normální ceny v Praze, co jsou jako zvyklý. 

Takže my minimálně s nima komunikujeme na základě dotací, který nám pomáhají tady ty 

kurzy jakoby vést, takže to určitě. Praha 1 teďka zrovna podepsala dotaci na další rok, co nám 

bodu dodávat, takže to my tady tu spolupráci máme. My máme působnost celou, my 

nespadáme přímo pod jednu, která by se o nás starala, ale taky se o nás nemusí starat nikdo. 

V: Takže to je asi vaše starost se o to zajímat? 

R: Určitě. My jsme vícezdrojové financování, nemáme jednostranný a jsme velký barák, 

takže se musíme pokusit, aby ty senioři nemuseli všechno platit, takže se snažíme shánět pro 

ně, kde se co dá. Takže s Prahou 1 spolupracujeme. Je třeba zajímavý, že nejvíc klientů 

nemáme z Prahy 1. Jako vysvětlujeme si to různě, jeden z těch věcí, že ono těch lidí – seniorů 

na Praze 1 tolik nežije. 

V: Aha. Já myslela, že tady lidi žili dřív, tak že tu zůstávají. 

R: Ano, dříve. Ale teď už to tolik nebývá. A hodně se nám sem stahují cizinci obecně, to je 

takový trend teďka a hodně si ty rodiny je berou k sobě a všechny domovy jsou kdyžtak dál. 

Protože k nám chodí samozřejmě i klienti z domovů různých, tak tady není žádný poblíž. 

Druhá věc je samozřejmě, že oni tady v centru Prahy mají mnohem větší vyžití než spoustu 
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seniorů na okolních Prahách. To je samozřejmý, protože prostě to tak jako je. Praha 1 

vždycky dostává nejvyšší dotace, tak má větší možnost. 

V: A vyžití, myslíte ty kluby seniorů? 

R: No určitě. No obecně jsou na Praze 1 pro ně otevřený nejenom kluby seniorů, ale i různý 

centra se zaměřují na seniory, protože ta poptávka je mnohem vyšší, takže oni jsou pak taky 

schopný něco otevřít. Takže to a jinak spolupracujeme potom z různými městskými částmi na 

tom, co oni potřebují. Takže se často s nima domlouváme, co by jejich senioři potřebovali, 

uvítali a my se potom snažíme to pro ně zrealizovat ať už jako za nějaké finanční podpory 

nebo ne, záleží jak je to nákladný. Takže teď je třeba takový ten trend, že je lepší babička než 

auto. Takže teď ty babičky, protože nám chyběj v těch rodinách, snažíme se tam ten trend, 

aby hlídaly, tady ty sousedský návštěvy a tak. Jelikož máme trochu to jméno, tak oni se na nás 

obracej jako na odborníky. 

V: A jinak teda ostatní Prahy, teda městské části, taky nějak přispívají? 

R: Je to hodně různý, ale jako podporu tam máme, neříkám, že vždycky finanční, ale některý 

nám třeba propagují věci, což samozřejmě by nás stálo spoustu peněz. Umožňují nám, 

zapojují nás do svých komunitních plánů, takže pomoc tam je. Neříkám, že vždycky finanční, 

ale je.  

V: Hmm. Takže vy asi nedáváte nějaký návrhy na sociální odbory, jako co vylepšit? 

R: No, obracej se na nás. Každoročně vyplňujeme jejich dotazníky, jak jsme byli spokojení 

s určitými věcmi, co vnímáme jako, pro seniory samozřejmě, co by na jejich městský části 

bylo potřeba zlepšit, na co se zaměřit, tak do toho nás zapojují. Já myslím, že oni zas 

potřebují tady ty respondenty, že většinou tady ty věci jsou z projektu, takže je potřeba něco 

vykázat, takže nám tady ty věci chodí a my to vyplňujeme. 

V: Jasně. A máte teda pocit, že se zajímají ty městský části o to vzdělávání seniorů? 

R: Myslím, že se to zlepšuje hodně, že to pořád jako posiluje a rozhodně, ono je to na jednu 

stranu těžký, protože já chodím přímo na ty akce, kde to chtěj a staraj se o to. Takže já vidím 

hodně ty městský části, kde to jako funguje, třeba Praha 7, která jede úplně neuvěřitelně a ty 

potom do toho jdou. Protože to, co se zavedlo, v životě to dřív nebylo, většina právě 

městských částí a OSPODy a tady ty instituce, takže mají vytipovaný seniory a postupně si je 
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obcházej, házej jim i letáčky pokavad neotevřou, snaží se jako, aby se k nim dostávali blíž a 

blíž. Jako já myslím, že i ten stát, potažmo, protože ten je tlačí tady k těm úkonům, tak ví, že 

ta populace nám pořád stárne a ta problematika by mohla být pořád větší a větší, takže se 

snažej postupně se k nim jako nějak dostávat, ale samozřejmě to vždycky nezáleží jenom na 

nich, záleží na tom, jaký je systémový plán celý Český republiky, který oni pak nějakejma 

kvótama dodržujou. Ale myslím si, že ten trend zaměřenej na seniory je a bude rozhodně sílit.  

V: Hmm. No, a když jsme se teda dostali k tomu financování, tak mě by zajímalo, jak jste 

financovaní, za jakých odvětví a co senioři, jestli tady platí za služby? 

R: Hmm. Určitě. Tak my jsme jako sociální služby nejvíce financováni z MPSV z dotací, což 

je náš hlavní živitel. Na druhou stranu my tady máme přímo osobu, která se stará o projekty, 

takže to znamená, že ona je schopná podat všechny projekty, který jdou a díky tomu my 

jedem i z různých projektových peněz. Zároveň projekty mají takový úděl, že se musíme 

nějak spolupodílet finančně a taky musí být vždycky na něco. Nikdo nedá peníze na 

zaměstnance, ale zároveň, je to hrozně hezký, že každý může tomu seniorovi něco pořídit, ale 

někdo se o to pořád musí postarat, takže my pak sháníme i jiný zdroje, takže máme i 

soukromý partnery, který vypomáhají ŽIVOTu90, kde je třeba Česká penzijní, Česká 

spořitelna, ty se snaží nějak podílet, nepodílejí se na chodu, ale podílejí se na jednotlivých 

aktivitách. Jako třeba v minulém roce zaplatili, že jsme tady měli tři dny v kuse, že si senioři 

mohli vyrobit zdarma věnec. Zaplatili všechno – materiál, lektory, úplně všechno komplet pro 

ně. Takže takovýhle jednotlivý akce, ale samozřejmě, to kdybychom měli udělat my, tak by to 

bylo velmi obtížný. A pak máme i klub přátel, kde i jednotlivci můžou podpořit ŽIVOT90. 

Takže my máme opravdu vícezdrojové financování, snažíme se, aby bylo obsáhlé úplně 

všechno. Senioři u nás některé služby platí, záleží, to všechno upravuje zákon. Některé služby 

musí být placené, nemůžeme je seniorům dávat zdarma, to upravuje zákon, v jakém rozsahu. 

Třeba abyste měla představu, že třeba kurzy, který tady máme musí být hrazeny mezi třiceti a 

sto třiceti korunami, tak my máme za hodinu třicet korun, jakoby na tý nejnižší sazbě, ale 

může si to udělat, kdo jak chce. Samozřejmě ve chvíli, kdybychom se dostali do nějaký 

finanční tísně, tak bychom ke zvýšení museli být nucení, ale momentálně to tak máme 

nastavený. 

V: Takže za jednu hodinu nějakého kurzu platí senior třicet korun? 
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R: Přesně tak. 

V: A platí vždycky, když přijde nebo to máte i dopředu nějaký předplatný? 

R: Ono je to tak, že furt je to sociální služba, takže my s nima máme podepsanou smlouvu, 

podepsaný individuální plán a v tom plánu on si jako naplánuje, co chce dělat, co navštěvovat 

a podle toho právě si, pro ty seniory se to snaží člověk udělat co nejjednodušší, takže oni 

v rámci toho plánu, jako naplánujeme, kolikrát by se chtěli pokusit za rok, protože to je pro ně 

ta hlavní motivace, aby častěji někam pravidelně chodili a pak si právě můžou koupit balíček 

papírků, který odevzdávaj a pro ně je to pak zase kontrola toho, že se něco děje. Samozřejmě 

se snažíme, aby to bylo co nejvolnější, takže když nepřijde, tak se nic neděje, nemusí za to 

platit, hradí až když přijde, což je samozřejmý. Jako v tomhle počasí já bych taky nevyšla. 

Takže to hodně necháváme na nich volný a chápeme jejich různý potřeby.  

V: Hmm. Jenom se vrátím k těm projektům, využíváte i evropské projekty? 

R: Taky. Evropský, i jsme žádali z těch norských fondů. Taky určitě. 

V: Jasně. Pak bych se chtěla zeptat, jestli máte nějakou zpětnou vazbu od seniorů navštěvující 

ŽIVOT90? 

R: Určitě. Předpokládám, že to bude i jedna z podmínek MPSV, protože abychom tady mohli 

něco zlepšovat, tak potřebujeme zpětnou vazbu. Takže děláme to různě. Dvakrát do roka 

děláme takový celoplošný, že každej senior nám vyplní anonymně pár otázek, kdy se jakoby 

snažíme, že se tam ptáme cíleně na některý věci, i třeba na to, jak je spokojenej s tím, co to 

vede ten kurz, co by chtěl tady ještě zažít jinýho, co se mu tady líbilo, nelíbilo. Tak to děláma 

dva takový obrovský, to samozřejmě děláme i od lektorů a od všech okolo, abychom to tady 

trochu zlepšili. Pak jednou týdně je pravidelnej čas, kdy mě tady vždycky najdou, když takhle 

něco chtěj. Většinou to teda funguje tak, že jdu po chodbě a všichni mi to řeknou, ale jinak se 

snažíme, aby to mělo nějakou pravidelnost, když mají zájem. Pak jednou ročně k cílovýmu 

plánování pro další rok děláme setkání, kde je možnost si ty věci říct i s panem ředitelem, 

jako připomínkovat, co se jim nelíbilo, líbilo a to se potom vyhodnocuje a plánuje na příští 

rok aktivity. 

V: A jsou teda spokojený? Nebo mají výhrady, co se jim líbí, nelíbí? Jestli víte třeba, co bylo 

v nějakým posledním dotazníku, co jim třeba chybí? 
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R: No já předpokládám, že jsou spokojení, protože chodí, doufám, na to jediný můžu 

spoléhat, ale jinak. Jako na co si samozřejmě stěžují, tak jsou občas materiální zázemí, který 

nemáme. Protože my máme peníze a rozpočty na všechno a jsme ve starým baráku. Je to 

úžasnej krásnej barák, ale to je tak všechno. Protože my tady na nic nedostaneme stavební 

povolení, my tady nic nesmíme dělat za úpravy. Tady je všechno obrovskej problém, i pověsit 

obrázek je pod pokutou, ani nechci vědět jakou. Takže je to vždycky o spoustě kompromisích. 

Samozřejmě třeba břišní tanečnice by chtěly mít nainstalovaný velký zrcadlo, ale to nám 

prostě nikdo nepovolí a na to já povolení nedostanu, takže to je vždycky takový lavírování 

mezi tím, co můžeme a nemůžeme, protože pořád jsme neziskový sektor a nemůžeme být na 

špičkových úrovních jako někde jinde. Takže to, tady ty materiální věci, toho by chtěli víc a 

pak ještě přemýšlím. Hodně se nám tam objevovaly tady ty věci. Některý se zvládly i 

napravit, což jsem byla hrozně ráda, takže se dokupoval nějaký materiál a pak ty věci děláme 

postupně. Takže třeba dlouho jsme měli, že se nelíbila počítačová učebna, protože jsme měli 

zastaralé počítače. Teď jsme právě od jednoho sponzora na to dostali dotaci, takže jsme mohli 

koupit všechny nový počítače. No a jim se u nás líbí rozmanitost, protože to pod jedním 

barákem, co u nás mají, to nikde jinde nemají. Už vím na co si stěžují. Že máme plný kurzy. 

Oni by chtěli chodit na víc těch věcí, ale my se snažíme ty kurzy nepřeplňovat, takže je 

omezená kapacita. Neděláme ten trend, že muže přijít kdokoliv na cvičení a cvičit, my máme, 

že může přijít maximálně deset, dvanáct seniorů, protože ono pak není v tom každýmu dobře 

v tomhle věku a samozřejmě ta intimnější atmosféra, že se víc znají, je lepší a snažíme se 

dělat tady ty komunitnější věci. Takže často by chtěli, abych přidávala kurzy a já je nemám 

kam dát, mám omezený prostor. 

V: Takže to se teda dopředu přihlašujou? 

R: Ano, jsou dopředu přihlášení. Takže zároveň to pro mě ukazuje ten zájem o ty aktivity, to 

je pro nás ta nejlepší zpětná vazba. A oni si pochvalují, to je pro ty seniory dobrý, že my jsme 

tady dvacet pět let, což je nějaká stabilita a pak se snažíme pro ně dělat věci navíc. Takže to 

hodně oceňují. Já s nima jezdím třikrát do roka na výlety po Český republice, vycházky pro 

ně máme, který navštěvují pravidelně, takže já myslím, že v nás mají takovou tu oporu. Co je 

pro ně hodně důležitý, co třeba mě hodně překvapilo, je, aby lektoři a my jsme byli pořád ti 

stejní, špatně nesou takhle ty změny, jako mě to hodně překvapilo, takže se hodně snažíme, 
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aby ten tým byl stálej, aby věděli že jsme to my, na koho se můžou obracet. No a pak si chodí 

k nám posedět tady do kavárny na skleničku vína. 

V: Jasně. A vy máte osobně nějaký nápady na zlepšení? 

R: No nápady jsou pořád. Určitě, to je můj hlavní úkol, já musím vymýšlet, co se tady bude 

dít dál. Budeme otevírat nové kurzy, zvětšovat sortiment tý nabídky. Chtěli bychom, protože 

my tady teďka jedeme každej den od osmi do čtyř, je to z několika důvodů, minimálně i 

z provozních, protože bych musela platit další zaměstnance a taky protože senioři ne vždycky 

chtějí chodit večer ven, to je ten čas, kdy oni se potřebují vrátit do tmy domů. Ale na druhou 

stranu ne všichni, takže my bychom rádi to otevřeli i k večeru pro ně různý věci, jako třeba 

filmovej klub, že by se učili natáčet, teď jsem dostala tip na jógu smíchu, což se mi hrozně 

líbí, takže to se seniorama budeme otvírat. Takže my se snažíme tady tu škálu pro ně pořád 

otvírat a otvírat a mým nějakým cílem je, aby ty služby byly kvalitní, aby ty lektoři, co tady 

jsou jenom prospívali a nikomu neubližovali. A já jsem nedávno slyšela citát a tím se snažím 

řídit a to, že lidi si nepamatují, co pro ně uděláme, ani si nepamatují, co jsme jim řekli, ale 

pamatují si, jak jsme se s nima cítili. Takže to já si myslím, že to tady hodně platí a že to je to, 

co my tady těm seniorům můžeme prostě dát. 

V: Ještě jsem se chtěla zeptat, ty poznávací zájezdy nebo ty procházky, jak jste říkala, tak to 

je teda v rámci tý nabídky nebo to je jednou za čas? 

R: Procházky máme pravidelně, ty máme minimálně šestkrát do měsíce. Ty vedou naši 

dobrovolníci – senioři, oni nám vždycky na měsíc dopředu pošlou, kam se půjdou podívat, 

jestli je potřeba, aby senior měl nějakou korunku na vstup, my to vyvěsíme a oni už se pak 

scházej a už to jede úplně mimo nás. Ty výlety jsou samozřejmě těžší v tom že musíme 

zaplatit autobus a podobný náklady, což vám nikdo nedá zadarmo. A taky právě potom ten 

jeden z těch, co dělají průvodce, jede i s námi tím autobusem, což je supr, že je to zdarma, 

není to tak drahý. No a to se vloni podařilo třikrát. Není to hodně četný, ale pro nás dobrý.  

V: A pak jsem se chtěla zeptat, jestli máte přehled o dalších vzdělávacích institucích pro 

seniory? 

R: Máme, s některýma i spolupracujeme, protože některý dělají třeba i něco lépe než my, 

takže se snažíme si vycházet vstříc. Třeba univerzitu třetího věku pod sebou nemáme, někteří 
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mají, takže máme přehled. Ale my máme informační centrum a v tom mohou senioři najít i 

odkazy právě na jiné instituce. 

V: Ještě jsem viděla na stránkách, že máte policejní akademii? 

R: Ano, to teď otevíráme, to je úplná novinka. To se podařilo ve spolupráci s městskou policií 

hlavního města Prahy, kdy jednou týdně hodinu a půl budou mít odborný přednášky, ve 

spolupráci s námi, protože samozřejmě my zas některý známe mnohem lépe. A ta policie má 

do toho i praxe, takže se senioři budou moci podívat, jak to u nich vypadá, na různý věci a my 

si do toho uděláme ty svoje odborný jako domácí násilí a podobně, na který jsme tady větší 

odborníci my. Takže to u nás bude asi tři měsíce probíhat. 

V: A nějaký přednášky vzdělávací tady taky probíhají? 

R: Určitě. Přednášky tady míváme, ale jsou nepravidelný, plánujeme je různě. Většinou máme 

už nějakým druhým rokem, teď jsme se taky domluvili, právnický přednášky, právní 

minimum pro ně, ty jsou minimálně čtyřikrát do roka, řeší se tam dědický řízení a další věci, 

co oni jako více řeší. A potom tam patří hlavně takový různý výlety, cestopisný. Měli jsme 

tady, to byli všichni hrozně nadšení, člověka přes kosmetiku, kde jsme měli předem 

domluveno, že nebude nabírat svoje přímo, což my jako samozřejmě nechceme, takže jsem u 

toho celou dobu byla a čekala jsem, kdy to přijde, ale nepřišlo. Ona potom paní nalíčila, řekla 

jim, jak se starat o tu pleť, která už je trápí. Takže to bylo hodně příjemný. Všechny tady ty 

přednášky, což je hrozně důležitý, jsou od nich zdarma, což já beru jako obrovský benefit. 

Podařilo se, že jeden člověk z politických sfér a finančních sfér nám tady zdarma přednáší o 

financích pro seniory, což je úžasný, už půl roku a pokračuje v tom, že má nějakou vizi, kam 

by chtěl seniory dovést. Takže přednášky tady máme a snažíme se, aby každý měsíc tak dvě 

nebo tři tady byly. Pak my tady máme i pěvecký sbor, mají kolem padesáti členů, u nás se 

scházejí jednou týdně, trénují u nás a pak i vystupují jako za sebe nejen za ŽIVOT90. Dělají 

svoje představení, jezdí do domova důchodců, vystupujou. Pak tady máme malý taneční 

večerní, kdy senioři chodí tancovat. Samozřejmě více chodí ženy než muži. A teďka tady 

máme i heligonkáře, kteří se schází jednou měsíčně v neděli. Takže u nás, když senior chce, 

tak si u nás z těch aktivit může opravdu vybrat.  

V: Nemyslíte si tedy, že tady nechybí, nemyslím v ŽIVOTu90, ale já to mám vztažené na ty 

městské části, takže na Praze 1, nějaký aktivity pro seniory? 
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R: No, rozhodně kdyby Praha 1 měla pod sebou to právní poradenství zdarma, tak by to pro ty 

seniory bylo určitě dobře, takže to by se uživilo. I tím, že by to bylo zaštítěno tou Prahou 1, 

tak by to pro ně bylo trošku jiný. A pak co já vím, tak oni by stáli o to, což se tady na Praze 1 

moc neděje, nějaký jako společný akce pro seniory. Jako seniorský den nebo… 

V: Jako třeba olympijské hry pro seniory? 

R: Přesně. Takovýhle ty společný, kde o ni mají možnost, ne jako přímo v klubu, když to 

přeženu, ale něco, kde by se mohli sejít, vzít vnoučata, to tady moc nefunguje. 

V: Hmm. No a pak jsem se chtěla ještě zeptat, vy komunikujete se sociálním odborem na 

Praze 1 nebo já totiž vím, že je tady to Středisko sociálních služeb, co má pod sebou ty kluby 

seniorů, a s nima taky nějak spolupracujete? 

R: No, my pod ně nespadáme, oni nejsou našimi nadřízenými, takže my s nima 

spolupracujeme většinou v rámci klientů, když je potřeba. Když vidíme, že by klient to nebo 

máme oznamovací povinnost, takže my se snažíme těm seniorům takhle jako pomáhat, takže 

s nimi jednáme na tý odborný bázi. 

V: No, tak jestli chcete ještě něco doplnit? 

R: Asi ne, ale klidně můžete zavolat a ještě se na něco zeptat, kdyby Vám něco chybělo. 

V: Tak jo no. Ještě tady mám akorát propagaci, ale tak to jste říkala, že… Jak to bylo? 

R: Máme PR oddělení, které se o propagaci stará. Takže z mého pohledu to funguje tak, že 

řeknu, že potřebuji zpropagovat něco a oni to zařídí. Máme to pro seniory i formou letáčků 

tady u nás nebo v blízkém okolí. Zároveň nám se osvědčuje stejně jenom jedna metoda a to je 

„jedna paní povídala“, jo, to funguje u těch seniorů úplně nejvíc. A pak právě přes některý 

městský části to komunikujeme dál, a pak dál přes Český rozhlas občas se nám podaří, máme 

možnost. Barrandov, Česká televize se poměrně zajímá, takže se na nás občas obrací s dotazy, 

a pak třeba i když chtějí mluvit se seniory. Takže se snažíme, kam to jenom jde. A pak máme 

i Facebook, jsme moderní. 

V: Tyjo, super. Tak já myslím, že už to je vše. Akorát Vy jste vedoucí centra denních služeb a 

Akademie seniorů? 

R: A aktivizačních programů. To je oficiální funkce moje.  



LXX 

 

V: A je v tom nějaký rozdíl centrum denních služeb a Akademie seniorů? 

R: Je v tom velký rozdíl a to protože centrum denních služeb je sociální služba a Akademie 

seniorů není. Takže to je jinak dotovaný, musí pro to platit jiná pravidla, jinak se počítají 

klienti a tak. Akademii se snažíme hradit ze svých zdrojů, s tím nám nikdo nepomáhá. 

V: Aha, a pod to spadá co, pod tu Akademii? 

R: Jazykové kurzy, to se nepočítá jako rozvojové věci při seniory, takže to nemůžeme mít. 

Není jako žádný výmysl, je to tak. Proto to musíme takhle rozdělovat, jinak našim seniorům 

je to jedno, ale na to nedostaneme žádnou dotaci, takže to musíme mít zvlášť.  

V: Tak moc děkuji za rozhovor. 

R: Není zač a kdyžtak se klidně ozvěte. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


